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SOCIETAT

La gran nevada del 8 de març

L’ÀLBUM

Cinema Montgrí, 25 anys

EL REFRANYER:

Del bon estiu, el pagès en viu 

A l'hivern per la moquina i a l'estiu per

la calor, sempre és bo dur mocador

 

Pel juliol, núvols amb lluna,

per a la vinya mala fortuna 

Pel juliol, amb poc foc, bull el perol 

Juliol sense rosada,

duu la pluja amenaçada 

Diu el blat al sembrador:

-Amb un gra o amb dos,

pel juliol estaré amb vós 

Al juliol la figa al vol 
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DOSSIER CENTRAL

Cinema
Montgrí,
25 anys

EDITORIAL
25 anys d’un cinema molt nostre
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un gran equip humà al servei del municipi 
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de dunes litorals de la Fonollera i el Mas Pinell

> El Museu de la Mediterrània ens apropa amb
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> L'Ajuntament, molt a prop dels joves



Poques poblacions de tamany similar 

han mantingut en continuïtat una sala 

de cinema com les d'abans, encara 

que darrerament alguns municipis han 

estat reprenent una certa activitat fent 

projeccions en teatres o habilitant 

espais polivalents. En conjunt, però, el 

cinema de poble és més aviat residual 

i complementari en l'oferta cultural de 

la majoria de municipis. De la mateixa 

manera, les sales comercials també 

han patit una davallada notable, que 

ara volen recuperar amb la revolució 

tecnològica del 3D o l'Alta Definició.  

El sector, doncs es troba en plena 

transformació i busca un model que el 

faci viable i atractiu per al gran públic. 

No cal ignorar l'impacte que ha tingut 

Internet i les descàrregues gratuïtes 

de pel·lícules.

Una sala amb història

Des del 12 d'octubre de 1985, però, 

el nostre cinema es manté fidel a la 

seva filosofia i a la cita que manté amb 

el públic els divendres a la nit, amb les 

sessions de cine club, el dissabtes i 

diumenges, amb sessions per a la 

mainada i per a tots els públics, i els 

dilluns a la nit. A diferència d'altres 

sales, a Torroella encara podem 

respirar l'ambient del cinema d'abans i 

gaudir de la projecció en una sala amb 

pedigrí que ha estat testimoni de les 

millors pel·lícules de tots els temps.

El Cinema Montgrí va tancar les 

portes el maig de 1985, però va 

reprendre l'activitat pocs mesos 

després, concretament el 12 

d'octubre, ja que l'Ajuntament va 

decidir comprar-lo i fer-se'n càrrec 

del seu funcionament. En cas que 

els responsables munic ipals 

d'aleshores no haguessin pres 

aquesta decisió, el seu futur hagués 

estat com el de moltes altres sales 

de poble que durant la dècada dels 

vuitanta van haver de tancar per 

sempre més perquè no eren 

rentables. L'Ajuntament, però, va 

ser molt conscient de la pèrdua que 

això representava i va ser valent 

assumint la continuïtat d'una 

activitat tan emblemàtica.

El Cinema Montgrí va ser el darrer 

testimoni d'una important tradició 

local que va anar minvant a mesura 

que les transformacions socials en 

l ' àmbi t  de l 'oc i  van restar 

protagonisme a les sales de cinema. 

A la nostra vila, durant els anys 

cinquanta, més de dues mil 

persones omplien cada diumenge 

les sales del Cinema Montgrí, del 

Centro Cine i del Cine Teatre Coll. 

Són xifres que fins i tot ara costen de 

registrar-se en els multisales de 

grans poblacions, però que abans 

eren ben normals ja que el cinema 

representava una de les principals 

distraccions populars.

LA BÚSTIA ELECTRÒNICA

Perquè EL MONTGRÍ sigui una revista viva i dinàmica, feta pel

i per al poble, us necessitem a vosaltres. Per això posem al

vostre abast aquesta bústia electrònica perquè ens poseu al

dia de tot allò que es cou al municipi.

La revista és vostra. Impliqueu-vos-hi!

revistamontgri@torroella.org
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25 anys d’un cinema molt nostre

Des de la nostra revista ens hem 

volgut apropar a la seva realitat i 

història, tot aprofitant el 25è 

an i ver sa r i  per  fe r  ba l anç .  

Aprofitem, també, per recordar les 

sales que hi havia hagut antigament 

a la nostra vila. De ben segur que 

totes elles van contribuir a forjar 

una tradició que ha sabut recollir el 

Cinema Montgrí. Esperem poder-

ne gaudir molts més anys. 
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El Parlament de Catalunya va aprovar el 13 de maig la Llei de declaració del Parc Natural 
del Montgrí, les Illes Medes i el Baix Ter, que tindrà una superfície de 8.192 hectàrees, de 
les quals 2.037 seran marines. El nostre municipi hi aportarà el 55% de la superfície total i 
n'acollirà la seu central en un edifici de nova construcció, i el centre de documentació i 
d’interpretació  s'emplaçarà al Museu de la Mediterrània. 

El Parc Natural del Montgrí,
les Illes Medes i el Baix Ter ja és una realitat
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El Parc Natural del Montgrí, les Illes 

Medes i el Baix Ter ja és una realitat. Els 

treballs previs a la seva declaració es van 

iniciar formalment el 2003 i van 

culminar el passat 13 de maig amb 

l'aprovació de la llei per part del 

Parlament de Catalunya  —PSC, ERC i 

ICV van votar a favor, mentre que CiU i 

PP ho van fer en contra i el grup mixt es 

va abstenir. Després de mesos 

d'esmenes i al·legacions per part dels 

diferents grups parlamentaris i sectors 

socials afectats, el text incorporava 

elements sorgits d'aquestes converses. 

El parc tindrà una superfície total de 

8192,19 hectàrees de vuit municipis de 

l'Alt i el Baix Empordà. El 75% de les 

hectàrees protegides són terrestres i el 

25% marines. Tot i que bona part 

d'aquests espais ja estaven protegits, 

amb la declaració de parc natural 

tindran un blindatge més gran. 

Diferents nivells de protecció

La llei que ara es desplegarà preveu 

diferents tipus de protecció dins del 

parc: dues reserves naturals parcials, 

una reserva natural integral i un àmbit 

de protecció d'espais agraris.

Les reserves naturals parcials es 

trobaran a l'entorn marí de les illes 

Medes i als aiguamolls del Baix Ter. 

D'altra banda, la part emergida de les 

Medes es declararà reserva natural 

integral, la qual cosa significa que només 

s'hi accedirà amb l'autorització prèvia de 

l'òrgan gestor del parc o bé quan es 

tracti de treballs científics o de 

manteniment del far. 

Finalment, també hi haurà un àmbit de 

protecció d'espais agraris localitzat a la 

zona dels arrossars de Pals i de l'estany 

de Bellcaire que serviran, entre d'altres, 

per reconèixer l'important paper 

ambiental i econòmic de l'activitat 

agrària d'aquest espai protegit. 

Òrgans de gestió i pla d'usos

La gestió del parc es portarà a terme 

per mitjà de dos ens que s'han de 

constituir els propers mesos: l'òrgan 

rector —més polític, amb la presència 

de la Generalitat, l'Estat, els ajuntaments 

i els sectors socials i econòmics del 

territori— i l'òrgan gestor —més 

tècnic. Un cop constituïts, s'impulsarà el 

pla especial de protecció del medi 

natural i del paisatge, que haurà d'estar 

fet en un termini màxim de dos anys 

des de l'entrada en vigor del parc. 

Un cop s'aprovi, es redactarà en el 

termini màxim d'un any el pla rector 

d'ús i gestió.

La seu central i el centre de 

documentació, al nostre municipi

Torroella de Montgrí aporta el 55% 

de la superfície zdel parc i acollirà la 

seu central i administrativa, que se 

situarà en un edifici de nova 

construcció l'emplaçament del qual 

encara s'ha de determinar, i el centre 

de documentació i d’interpretació, 

al Museu de la Mediterrània.El parc 

també comptarà amb un centre 

específic sobre la reserva parcial dels 

aiguamolls del Baix Ter, a l'antiga 

instal·lació de Radio Liberty, a Pals, i 

un espai d'interpretació del medi 

natural i socioeconòmic al Mas 

Vilanera, de l'Escala. Aquest 

equipament, a més, farà de nexe 

amb el Parc Natural dels Aiguamolls 

de l'Empordà i tindrà un centre 

d'acollida i d'informació per als 

visitants dels dos parcs que en 

promocionarà els espais i les 

activitats.
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EPS incorporado
Existe un archivo EPS incorporado en esta página.Adobe Acrobat no admite la visualización de este tipo de objetos pero lo imprimirá correctamente en un dispositivo PostScript.



Des de quan treballa al CAP de 
Torroella?

Parli'ns d'això; després de l'estiu va 
rellevar Marc Pérez en la direcció de 
l'Àrea Bàsica de Salut de Torroella de 
Montgrí?

Hi ha gent que es pensa que he vingut 
de fora, però en realitat estic amb plaça 
al CAP de Torroella des del 2003. Vaig 
estar un any de baixa maternal; després, 
dos anys aquí, tres anys a Verges, i ara he 
tornat amb la direcció de l'Àrea Bàsica.

L'entitat va creure necessària la figura del 
director d'Assistència Primària i es va 
considerar que aquesta figura l'havia 
d'assumir en Marc Pérez, que era el 
director de l'Àrea Bàsica de Salut de 

Torroella. En prendre ell aquest nou 
càrrec, jo m’encarrego de la Direcció de 
l'Àrea Bàsica.

La veritat és que sí, però jo crec que vam 
gestionar l'ABS molt bé.
El dilluns 8 de març, quan vaig arribar, vaig 
veure que la nevada començava a ser 
important i vaig anar desallotjant, de mica 
en mica, el centre. A la tarda, vam 
començar a anul·lar l'activitat del dia, i ens 
vam quedar només amb l'atenció 
d'urgències, ja que només hi havia els 
professionals de Torroella. A la gent de 
fora jo ja l'havia anat enviant a casa. 
L'endemà, vam continuar anul·lant 
l'activitat i vam seguir fent urgències i 

La nevada del 8 de març, la va posar a 
prova contundentment?
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Irene Sánchez
Directora de l'Àrea Bàsica de Salut de Torroella de Montgrí

La doctora Irene Sánchez, amb plaça al CAP de Torroella 
des de 2003, ha passat els darrers tres anys al CAP de 
Verges, i ara torna al nostre amb la Direcció de l'Àrea Bàsica 
de Salut que recull els municipis de Jafre, Verges, la Tallada, 
Serra de Daró, Gualta, Torroella i l'Estartit. Tot i que la seva 
estrena ha estat contundent, amb la grip A i la nevada del 
vuit de març, considera que l'ABS se n'ha sortit molt bé.

atenció a les necessitats amb algun 
domicili. I, finalment, dimecres, tot i 
que no vam poder realitzar les 
analítiques, vam començar a 
recuperar certa normalitat. Però com 
que l'activitat programada encara 
flaquejava una mica, perquè la gent 
tenia dificultats per sortir, vam dedicar 
el dia a localitzar els avis per saber com 
estaven. Fins que no els vam tenir a 
tots localitzats, no vam parar. I, dijous, 
vam reprendre l'activitat normal.

Caigudes i fractures, però a la nostra 
Àrea no hi va haver cap incident greu.

Una de les coses inherents en la 
professió mèdica és l'estudi, la reflexió, 
el repàs i les activitats de formació 
internes i externes. També hi ha 
elements com la docència. L'any 
passat vam aconseguir una cosa molt 
important, que se'ns acredités com a 
Àrea Bàsica Docent, en dependència 
de la Unitat docent de medicina 
familiar i comunitària de Serveis de 
salut integrats Baix Empordà, activa 
des del 2005. 

Significa que tenim una ABS que 
compleix uns criteris de qualitat 
assistencial acreditats pel Ministeri de 
Salut pel que fa a infraestructura, 
formació del personal, material i 
funcionament. I aquests criteris no són 
fàcils de complir.  L'equip de Torroella i 
la direcció ha treballat molt per assolir-
los i, gràcies a això, ara iniciarem 
aquesta tasca docent i un metge que 
estigui escollint plaça de MIR podrà 
venir aquí a fer de metge resident. 
Això ens obligarà –ho dic entre 
cometes perquè és una obligació molt 
maca– a seguir millorant per mantenir 
tots aquests estàndards de qualitat i a 
estar més vinculats en temes de 
docència i investigació.

Hi va haver cap incident greu 
derivat de la nevada?

Quines tasques realitza el CAP més 
enllà de l'atenció mèdica?

I què significa aquesta àrea bàsica 
docent?

 “Tenim un dels millors sistemes sanitaris del món; ara bé, tot es 
pot millorar, i en el nostre sistema també hi ha algunes febleses, 
com la manca de recursos“
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Col·laboradora d’EL MONTGRÍ
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Sempre  ten iu  p rogrames  
d'investigació oberts.

Aquests estudis serveixen per saber 
quin és el nostre estat de salut?

Quines patologies diagnostiqueu de 
manera més freqüent?

Quina ha estat la incidència de la 
grip A al nostre municipi?

Creu que s'han exagerat les 
precaucions davant d'aquesta 
malaltia? 

Sempre. Aquí, per exemple, hi ha 
molta investigació a través del 
doctor Vinyet en hipertensió i 
diabetis, perquè ell és un gran 
estudiós d'aquesta patologia. A part 
d'això, aquest any hem publicat dos 
pòsters al nostre congrés, un de 
patologia digestiva i un altre de 
gestió. I també hem fet un 
seguiment del brot de salmonel·losi 
derivat de la intoxicació per la coca 
de Sant Joan de fa uns anys.

Tenim indicadors que ens permeten 
tenir aquest coneixement concret. 
Ara no t'ho sabria dir exactament, 
però sí que podria dir-te que la 
globalització del món inclou totes les 
patologies i que, més o menys, estem 
en un nivell de salut global.

El nostre cavall de batalla és la 
hipertensió i la diabetis, el sobrepès i 
l'atenció a la gent gran, que es 
complementen amb el diagnòstic 
de patologies greus i tot el tema de 
salut mental.

Ha estat molt baixa, però així i tot 
estàvem preparats. Teníem una sèrie 
de mecanismes interns per si hi havia 
un gran volum de gent afectada. 
Mecan i smes  de  d iagnòst i c ,  
d'actuació, d'actuació amb la família, 
d'actuació amb l 'entorn, de 
dispensació de fàrmacs i, fins i tot, 
una informació molt actualitzada, dia 
a dia, a través de la nostra intranet, 
perquè la Grip A passava per moltes 
fases i allò que valia per a una 
setmana, la següent ja no valia. 

Jo com a professional, he de quedar al 
marge d'aquest tipus de comentaris. 
És molt fàcil que la població general 
pugui caure aquí, però com a metge, i 

com a representant d'aquesta entitat, he 
de dir que el que calia era estar preparats i 
hem estat preparats. Una organització 
superior a nosaltres com és l'OMS i tots 
els serveis d'alerta epidemidiològica 
havien advertit sobre aquesta grip i 
nosaltres no podíem actuar de cap altra 
forma. Si t'estan advertint d'una cosa que 
pot passar, et prepares. No et planteges 
ni et qüestiones si ve o no, perquè 
simplement pot venir i no et pot agafar 
desprevingut.

La prevenció és una altra tasca inherent 
en el metge de família, tot i que, potser 
ara, se'n sent a parlar més. I la tendència 
és bona, però encara queda molta feina a 
fer. És fàcil que, en una consulta, una 
senyora et pregunti per la dieta que ha de 
fer, però el grau de conscienciació en 
d'altres aspectes no és gaire gran i, per 
tant, s'ha d'insistir més.

A partir d'una certa edat és convenient i 
recomanable. I, sobretot, cal que les 
persones que mai no van al metge de 
capçalera s'hi posin en contacte almenys 
un cop, perquè se li pugui fer l'historial 
clínic. A través d'aquest se sap quins són 
els antecedents familiars i si se li ha de fer 
algun estudi precoç.

Dels 34 als 75 anys és quan més activitat 
tenim dins del programa de prevenció. 
Les activitats preventives estandarditzades 
per a aquesta franja d'edat són el pes, 
l'alçada, la medició de la pressió arterial, el 
consum de tòxics i, després, segons l'edat 
i l'índex de massa corporal, es fa una 
analítica.

Sí, tenim el protocol de la dona amb el 
tema de les citologies cada tres anys, les 
mamografies anuals i bianuals a partir dels 
cinquanta… I després, a partir dels 
seixanta anys, és molt important que els 
pacients es vacunin de pneumònia. En el 

Aquests darrers anys s'ha difós molt la 
idea que prevenció és salut. Hi ha hagut 
una presa de consciència més gran per 
part del pacient?

Però si una persona vetlla per la seva 
salut: fa una dieta sana, no fuma i fa 
exercici, també ha de venir al CAP?

Quina és l'edat recomanable per iniciar 
aquest seguiment?

Però també hi ha activitats preventives 
segons l'edat i el sexe del pacient?
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calendari vacunal de l'adult, a part de 
la grip, hi ha aquesta vacuna, que 
només es posa un cop a la vida.

La veritat és que s'ha fet un sistema 
d'acollida a l'immigrant que funciona 
molt bé. Paral·lelament a l'acollida de 
l'infant fem l'acollida de l'adult a través 
d'una consulta d'infermeria completa. 
En aquesta visita, se li explica com 
funciona el nostre sistema sanitari i se 
li fa una revisió estandarditzada.

Si no pensés que el sistema sanitari 
català funciona correctament no hi 
seria, entre altres coses perquè sóc 
andalusa i fa deu anys que visc aquí. 
Tenim un dels millors sistemes 
sanitaris del món; ara bé, tot es pot 
millorar, i en el nostre sistema també 
hi ha algunes febleses, com la manca 
de recursos. Això implica que, a 
vegades, hagis de prioritzar molt, 
saber donar els diners allà on 
realment es necessiten, i això és una 
cosa molt i molt difícil.

Tot l'any rumiem el programa d'estiu, 
que consisteix en un reforç de 
personal administratiu, d'infermeria, 
de metge, centralitzat quasi tot, a 
l 'Estartit,  perquè és  on es  
desenvolupa més, però aquí també hi 
apliquem reforç de nit.

Crec que és una gran notícia. És molt 
necessari aquest consultori, el de 
l'Estartit ha quedat petit .

Costa molt que la població 
immigrada visiti el CAP?

Creu que, en línies generals, el 
sistema sanitari català funciona 
correctament?

Com es prepara per afrontar l'estiu?

I què li sembla que l'Ajuntament 
hagi cedit uns terrenys per a la 
construcció d'un nou CAP a 
l'Estartit?

(GRIP A) “Si t'estan 
advertint d'una cosa que 
pot passar, et prepares. No 
et planteges ni et 
qüestiones si ve o no, 
perquè simplement pot 
venir i no et pot agafar 
desprevingut”



Un cop d’ull

Mallorca i Tuníssia, cultures convidades a Mediterrània, Mar obert (1-5-10)08

Es posen en marxa les noves dependències de Promoció Econòmica,
Medi Ambient i Serveis Econòmics a l'antiga biblioteca

Trobada de mediadors de secundària del
Baix Empordà al Museu de la Mediterrània (15-4-10)

Presentació de les XV Jornades Gastronòmiques Tastets de Mar: la Clova (1-6-10)

Caja Madrid dóna a l'Ajuntament un vehicle
per a manteniment de medi natural (31-5-10)



Un cop d’ull
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L'Ajuntament promociona la nostra destinació turística al
Saló Internacional del Turisme de Barcelona (15-4-10) Festival Medes, Imatge i Medi Ambient 2010 (1-6 de juny de 2010)

Visita a l'ajuntament dels alumnes de 3er i 4art de l'escola Portitxol (3-2-10)

Carnaval de les escoles(18-2-10)

Visita a l'ajuntament dels alumnes de 3er del CEIP Gillem de Montgrí (17-3-10)

En Massagran, protagonista del Sant Jordi 2010



35è aniversari de la Penya Barcelonista Montgrí
i Comarca, brindis amb sis copes

E
n

ti
ta

ts La Penya Barcelonista Montgrí i Comarca, que avui compta amb 948 socis, va néixer el 
1974 de les mans d'una colla de barcelonistes de Torroella, encapçalats per la figura de 
Jaume Sullastres, que en fou el primer president. El 2009 l'entitat va celebrar el trenta-
cinquè aniversari gaudint de la magnífica temporada dels blaugrana i organitzant activitats 
que finalitzaren el novembre passat.

prou motius per celebrar amb eufòria 

el seu aniversari. L'entitat, que 

actualment presideix una junta 

directiva formada per Lluís Grau, Pitu 

Vila, Quimet Serra, Genís Casamort, 

Ramon Planas, Pere Bou, Martí 

Galceran, Albert Pujol, Santi Capell, 

Josep Pigem, Josep Funosas, Joan 

Garcia, Josep Badia, Josep M. Roure i 

Facundo Riembau,  compleix amb 

tots aquells objectius pels quals es va 

crear. S'ha convertit en un referent a la 

comarca, compta amb 948 socis 

d'arreu, sobretot de Torroella i 

l'Estartit, però també de pobles veïns, i 

no tan veïns, com Barcelona, 

Salamanca, Bilbao, França i Madrid.  I, 

a l  l l a rg  de  l ' any,  organ i t za  

desplaçaments al Camp Nou i en 

altres camps, i promou una sèrie 

d'activitats de les quals gaudeix tot el 

municipi, com la Castanyada, La 

Penya a la fresca i la Cantada 

d'Havaneres que es fa cada estiu a la 

platja de l'Estartit. 

L'any passat, aquests actes, que ja 

s'han convertit en tota una tradició, 

v a n  v e s t i r - s e  d e  g a l a  p e r  

commemorar el 35è aniversari. La 

32a Cantada d'Havaneres va incloure 

en el seu programa tres grups de 

renom: Port Bo, L'Empordanet i 

Arrels de Menorca. I la Castanyada, 

que va coincidir amb la Fira de Sant 

Andreu, va projectar el dvd En un 

momento dado, de Johan Cruyff, i va 

exposar les tres primeres copes 

guanyades per l'equip blaugrana la 

temporada passada, la Copa del Rei, 

la de la Lliga i la de la Champions. A 

més a més, el club va sortejar trenta-

cinc entrades entre els socis per a 

assistir al partit disputat entre el Barça 

i el Sevilla del 22 d'abril i, el 15 de 

novembre, per cloure l'aniversari, va 

preparar una festa en la qual van 

assistir dos directius del club 

blaugrana, el Sr. Jordi Boix i el Sr. 

Xavier Ferrer. La trobada va 

rememorar la de 35 anys enrere. Es 

va iniciar amb una cercavila amb els 

Grallers del Montgrí, va continuar 

amb la recepció dels directius del FC 

Barcelona a l'Ajuntament, on els 

membres del consistori van cedir 

per cinc anys més, i de forma oficial, 

el  Local  Social  a la  Penya 

Barcelonista; es va fer una ofrena 

floral al President d'Honor, Jaume 

Sullastres i després de l'actuació de 

l'Agrupació Sardanista Continuïtat-

Esbart Montgrí a la plaça de la Vila hi 

va haver un dinar al Palau Lo Mirador. 

Jaume Sullastres, torroellenc i 

barcelonista convençut, va ser 

l'impulsor, juntament amb molts 

altres torroellencs, de la Penya 

Barcelonista Montgrí i Comarca. 

L'entitat va néixer per promoure 

activitats relacionades amb el Barça i 

per esdevenir un organisme actiu 

dins del municipi, i amb aquest 

objectiu van dur a terme actes 

festius, cívics, esportius i lúdics.  La 

seva inauguració oficial va ser el 8 de 

maig de 1976, quan va tenir lloc una 

celebració sonada amb el cant del 

Barça interpretat per la coral del 

casal, una ballada del contrapàs a la 

plaça de la Vila, una audició de 

sardanes per la cobla Foment i un 

sopar a l'Hotel Bell-Aire, en el qual  

va assistir el president del Barça del 

moment, Agustí Montal. 

Trenta-cinc anys més tard, la Penya 

Barcelonista Montgrí i Comarca té 

Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ

(1) Imatge del 
logotip dissenyat 

amb motiu dels 35 
anys de la Penya 

Barcelonista 
Montgrí i Comarca.

(2) Foto de grup 
dels assistents al 
dinar que es va 

celebrar el 15 de 
novembre al Palau 

Lo Mirador per 
commemorar 

l’aniversari.
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Club Gimnàstic Montgrí
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El Club Gimnàstic Montgrí no pot 

oblidar les seves arrels, que les 

podem trobar al Gimnàs Montgrí, 

situat a la Ronda Pere Blasi, dirigit fins 

fa pocs anys per la seva propietària, 

Montserrat Miró, impulsora i 

promotora de la gimnàstica en totes 

les seves vessants a la nostra vila.

L'acte de constitució del pròpiament 

dit Club Gimnàstic Montgrí data del 

23 de desembre de 1998. 

El club neix per necessitats 

burocràtiques, ja que als Jocs 

Escolars de Catalunya limitaven la 

participació de gimnastes per a 

clubs. L'entrenadora Montse Miró 

decideix constituir el club per tal 

de poder portar el major nombre 

de gimnastes a les competicions; 

així, unes nenes competien en 

nom del Gimnàs Montgrí i altres 

en representac ió de l C lub 

Gimnàstic Montgrí.

És al mes de juny de l'any 2005 quan 

la presidenta i entrenadora fins al 

moment, tant del Gimnàs Montgrí 

com del Club Gimnàstic Montgrí, 

pren la decisió de tancar la seva 

e t a p a  p r o f e s s i o n a l  c o m  a  

entrenadora de gimnàstica rítmica i 

artística, i es dedica exclusivament a 

l'explotació de les instal·lacions del 

gimnàs.

En aquests moments, un grup de 

mares de gimnastes afectades per 

aquesta decisió prenen les regnes 

del Club Gimnàstic Montgrí i 

busquen suport a l'Ajuntament per 

trobar una instal·lació on les seves 

filles puguin practicar aquest esport. 

Segurament, es tracta del pitjor 

moment pel qual passa el club. 

Temps difícils per a les mares i les 

nenes, ja que no era fàcil trobar 

entrenadores qualificades per portar 

el pes dels entrenaments.

El club evoluciona favorablement, 

amb el pas dels anys, gràcies als èxits 

esportius assolits fins al dia d'avui per 

l'esforç de la feina ben feta. Es passa 

de tenir la temporada 2006-2007,  

25 nenes en plantilla, a tenir-ne 53 

la temporada 2009-2010.

A més a més, amb el temps, el Club 

ha assolit moltes victòries de forma 

individual i com a equip. El més 

rellevant pel que fa a mèrits 

esportius és que el nostre Club és 

el de gimnàstica del Baix Empordà 

que classifica més nenes tant en la 

modalitat artística com en la rítmica 

per a participar a les finals de 

Catalunya. De forma individual en 

gimnàstica artística podem destacar 

la segona i tercera posició a la final 

de Catalunya  de la Carla i la Sònia 

Galan, i en gimnàstica rítmica, la 

setena posició a la final de 

Catalunya del conjunt d'aro de la 

categoria infantil.  

Paral·lelament a les jornades 

d'entrenaments i competicions, el 

C l u b  t a m b é  p a r t i c i p a  e n  

esdeveniments no esportius del 

municipi. Aquests últims anys hem 

participat en la Cavalcada de Reis de 

l'Estartit, als Pirates de l'Estartit, a la 

Dotze anys de treball per la gimnàstica rítmica i artística escolar al municipi. La 
superació i l'esforç per mantenir viu aquest esport al poble i fer ressò del nom de 
Torroella de Montgrí a totes les competicions on participem.

Escriu
Club Gimnàstic Montgrí

Fira de St. Andreu, a la jornada 

d'exhibició que organitza el Consell 

Comarcal en què participen els 

clubs del Baix Empordà. I, 

finalment, aquest darrer any hem 

organitzat activitats per col·laborar 

amb la marató de TV3, preparant 

tot un dia d'activitats dins i fora de la 

carpa firal amb la participació i ajuda 

d'altres entitats i clubs del municipi. 

Gràcies a tots els torroellencs i 

estartidencs vàrem poder recaptar 

10.172,16€.  

A banda de tot això, a l'estiu tampoc 

no deixem de treballar i cada tarda 

portem a terme el ja consolidat 

Campus Rítmic d'estiu, una activitat 

més lúdica, ja que a més de la 

gimnàstica es fan petites pinzellades 

d'altres activitats com l'aeròbic, el 

funky, la salsa, la dansa, el ballet, els 

musicals.... Mentre que els nostres 

entrenaments de l'hivern són més 

específics i es fan cada tarda, i l'horari 

varia segons la modalitat gimnàstica 

escollida i l'edat del nen/a. 

Per a més informació

poseu-vos en contacte a través del telèfon

652 942 872 o bé via mail a l'adreça

cgmontgri@gmail.com.

També estem al facebook

( Club Gimnàstic Montgrí ).



Per la riba del Ter (II): La Resclosa

Escriu
Narcís Arbusé i Bellapart
Col·laborador d’EL MONTGRÍ

mesura que ens apropem cap a la Gola 

va augmentant la visió. 

Però la sortida clàssica de passejar cap al 

riu —i no per ser més coneguda és 

menys destacable— és sortir de la vila i, 

baixant per carrer del Riu, seguir el 

camí agradable, sota l'ombra dels 

plàtans, fins arribar a tocar pràcticament 

les seves aigües.

Hem anat deixant els nous rentadors 

públics bastits l'any 1927 i que foren punt 

de trobada obligat de moltes dones on, a 

més de rentar, també aprofitaven per a 

“repassar” els temes més punyents del 

moment. Ara, la rentadora domèstica s'ha 

convertit en un paratge desèrtic i obsolet.

Pràcticament al seu costat hi havia l'Horta 

d'en Radressa, avui enderrocada. El seu 

espai s'ha reaprofitat com a aparcament i 

zona de serveis municipals.

Camí enllà, sobrepassem el rec del 

Molí amb un pont bastit, segons les 

làpides commemoratives que porta, 

durant el regnat d'Alfons XII, a l'any 

1879. Sembla que la pedra dels seus 

carreus fou extreta de la cantera oberta 

a la muntanya al costat del Pedrigolet.

Entre aquest punt i el pont, situat a sis-

cents metres, es troben el horts del 

Tamariuar, tots ells minúsculs, de 

músic, tots tancats, on els seus 

cu idadors  por ten  a  terme  

constantment una veritable labor 

d'enginyeria en la distribució i alineació 

dels seus conreus.

Un cop arribats al damunt de la mota 

del riu, el paisatge se'ns mostra llarg 

de mires, amb una llera ampla i 

d'aigües quietes i on els sediments 

han conformat una illa molt 

allargassada, coberta per un bosc de 

ribera força dens.

A l'altra riba d'on ens trobem, es veu la 

moderna estructura de formigó que 

basteix el Daró actual, i pràcticament 

on abans hi havia hagut el Pas de 

Gualta, lloc amb escassa fondària per 

on es podia travessar el riu.

Seguint el camí aigües amunt cap a 

ponent, l'elevació del camí ens 

dóna una visió àmplia i confortable  

de l'entorn.

Transcorreguts un escassos dos-cents 

cinquanta metres, ara el camí no 

mostra cap senyal del lloc on abans es 

trobava una pedra on els barquers del 

riu hi lligaven l'embarcació. Aquesta 

pedra tenia curiosament un forat per 

on sembla que hi brollava l'aigua d'una 

El riu Ter ha sofert canvis molt 

importants que han anat desdibuixant 

la seva fesomia gradualment. Així, i a 

partir de l'any 1790, es projecta i es 

porta a terme el desviament del curs 

baix del riu, entre les terres del Mas 

de n'Hugas  cap a la Fonollera.

Amb molta més posterioritat, dintre 

d'aquests últims cinquanta anys, es van 

reforçar les seves ribes del Baix Ter 

construint-hi unes motes altes a cada 

costat, a més de modificar el desguàs 

del Daró, ara convertit en afluent del 

Ter, des del poble veí de Gualta.

Aquestes motes, pensades per evitar 

les constants vingudes d'aigua del riu, 

han esdevingut uns camins de 

passejada agradable, encara que de 

visió limitada, exceptuant alguna falla 

vegetal a la llera del riu que ens deixa 

entrellucar breument el seu curs. A 
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(1) Sota el pont

(2) El riu Ter i el 
massís del Montgrí

(3) Escut a la 
Resclosa del 
Comte de Solterra

Fotografies: 
Narcís Arbusé.
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rifont. Molta gent encara la pot 

descriure amb tot detall.

Mentre el camí segueix a l'ombra de 

tot tipus d'arbres, pel costat contrari al 

riu es repeteixen els Horts de la 

Resclosa, aquests més espaiosos que 

els anteriors, encara que també es 

mostren tots ells tancats.

A un quilòmetre exacte des del punt 

on s'ha arribat al riu, es troba la 

Resclosa, una construcció de pedra 

feta per satisfer les necessitats del reg i 

dels molins que abastia.

Uns pocs metres abans del lloc on es 

troba el bramador, i situat al marge de 

terra que pràcticament toca també les 

aigües del riu, hi havia hagut un reixort 

d'aigua que portava l'ostentós nom de 

la Font Fresca; avui no en queda cap 

rastre. No fa pas gaires anys, però, que 

encara hi era. Encara que, en honor a la 

veritat, per experiència pròpia, recordo 

la seva aigua amb un gust terròs no 

gaire agradable, potser a causa de les 

filtracions dels camps veïns, o pel temor 

de possibles contaminacions.

Damunt de la caseta on es troben 

les comportes de la Resclosa, una 

làpida ens recorda qui ho portà a 

terme, i on es llegeix:

“Bramador fet per Don Joseph Maria 

Çarriera comte de Solterra. &c. 

Comensat en primer jvny y finit en vltim 

setembre tots de 1817”.

A partir d'aquest punt, el camí entra 

en terres del terme d'Ullà, encara 

que crec que val la pena seguir un tall 

més i, a set-cents metres de la 

Resclosa, es troba una cruïlla de 

camins de terra que, agafant el que 

mena cap al sud uns dos-cents 

metres més, s'arriba al Pas de les 

Vaques, l'únic pas de riu que conserva 

l'entrada a l'aigua, encara que no sigui 

transitable. Al seu costat, el consistori 

del nostre poble veí hi ha practicat 

sota l'arbreda un espai de lleure amb 

taules i bancs que el fan molt 

agradable, i amb una vista sobre el riu 

que invita al descans.

Crec que les persones que s'hi arribin 

en gaudiran i repetiran l'experiència.

13

(4) El bramador de 
la Resclosa

(5) El Pas de les 
Vaques a Ullà

(6) La Resclosa

Fotografies: Narcís 
Arbusé.

“Ara el camí no mostra 
cap senyal del lloc on 
abans es trobava una 
pedra on els barquers del 
riu hi lligaven 
l'embarcació. Aquesta 
pedra tenia curiosament 
un forat per on sembla 
que brollava l'aigua d'una 
font.”

“On es troba el 
bramador, i situat al 
marge de terra que 
pràcticament toca també 
les aigües del riu, hi havia 
hagut un reixort d'aigua 
que portava l'ostentós 
nom de la Font Fresca; 
avui no en queda cap 
rastre.”
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A finals dels anys 20 i al llarg dels 30, el cinema va popularitzar-se a Torroella de Montgrí. Entre 

els anys 40 i 50 va ser tot un fenomen social i es va convertir en la principal font d'esbarjo. 

Torroella, amb quatre mil habitants, tenia fins a tres sales de cinema que funcionaven a ple 

rendiment. Malauradament, a mitjan dècada dels 60 i al llarg dels 70, l'aparició d'altres 

activitats lucratives va provocar la desaparició d'una part d'aquestes mítiques sales.

El cinema a Torroella,
una fàbrica de records entranyables

cinemes rivalitzaren per portar les 

millors pel·lícules de cinema mut i 

aconseguir fidelitzar l'espectador. 

Però no fou fins als anys 30 que el 

cinema es popularitzà i massificà. La 

i n t roducc ió  de l  sonor  i  l a  

competència entre les diferents sales 

portà a Torroella les grans estrenes 

cinematogràfiques del moment, 

després que les sales signessin 

contractes amb les principals 

distribuïdores. 

Jordi Bellapart, secretari del Cine-

club torroellenc i gran estudiós del 

Dels 30 als 60, els millors anys del 

cinema torroellenc

cinema local, assenyala que llavors 

“els locals s'omplien cada diumenge 

i això, en una petita vila com 

Torroella, de 4.000 habitants, pot 

semblar una cosa inimaginable, 

però aleshores era normal”. Els 

diumenges, els carrers del centre 

de la població eren un anar i venir 

de gent que entrava i sortia de les 

sales de cinema. I és que, sentencia 

Bellapart, “cal entendre el cinema 

com un dels arts-espectacles més 

importants del segle XX”. No hi 

havia altres activitats i la vida girava 

al voltant d'aquestes sales. “Les 

s e v e s  i l · l u s i o n s ,  e l s  s e u s  

coneixements... Si algú tenia una 

idea d'Àfrica era perquè s'havien fet 

pel·lícules d'Àfrica, i si en sabia, 

Les projeccions de cinema, com en 

d'altres llocs, van arribar a Torroella 

a través de les barraques de fira de la 

Festa Major. I d'aquest primer 

contacte amb el cinematògraf 

naixeren, a principis del segle XX, 

les primeres sessions de cinema en 

locals i baixos de cases de Torroella. 

En aquests espais fou on es veieren 

les primeres pel·lícules de cinema 

mut fins que, als anys 20, els grans 

locals d'espectacles de Torroella 

decidiren convertir-se en sales de 

cinema. El Teatre Jou (més tard 

anomenat Cèntric Cine o Centro) 

fou el primer a transformar-se. I a 

continuació ho feren Can Coll i el 

Cinema Montgrí. Durant aquells 

primers anys, les cartelleres dels 

Escriuen
Jordi Bellapart / Sílvia Yxart

Cartell del 
cinematògraf dels 
germans Lumière 

del film "El regador 
regat" de 1896.



cosa canvià una mica. Novament, es 

donà  entrada  a  pe l · l í cu les  

americanes i s'estrenaren títols 

importants com Chicago, Luna 

Nueva, Pinocho, Rebeca... Els anys 

de la postguerra mundial foren els 

de més esplendor de la indústria de 

Hollywood. I, al mateix temps, les 

grans  es t renes  amer icanes  

convertiren els anys 50 en els millors 

de les sales cinematogràfiques 

torroel lenques. S'estrenaren 

pel·lícules com Quo Vadis, Sansón y 

Dalila, Sabrina... i aparegué una nova 

sala de cinema, el Salón Municipal de 

Actos, conegut com el Cine Petit.

Aquella època fou quan s'instaurà 

també la pantalla panoràmica a totes 

les sales. Els pioners foren els de Can 

d'història, era perquè havia vist una 

pel·lícula de romans o històrica!”. 

De fet, Castells, en un article de la 

revista Emporion de 1933, 

descrivia com de rellevant podia 

esdevenir aquell invent si s'aplicava 

com a mètode pedagògic: “No 

seria res estrany que temps a venir 

els alumnes de les escoles 

modernes fossin educats per mitjà 

de pel·lícules semblants. Perquè 

digueu-me: ¿hi ha cap llibre de text, 

cap geografia –per exemple– que 

pugui ensenyar millor que aquestes 

pel·lícules?... Aquestes pel·lícules 

on es pot veure amb els propis ulls 

la vida dels països més llunyans i et 

fan veure coses que no podies 

desxifrar davant del llibre!”. 

El cinema, de sobte, va obrir les 

portes del coneixement a tothom. 

Era una finestra al món; un món, 

però, que amb la guerra civil i la 

repressió franquista va tancar-se per 

un temps. A finals dels anys 30 i 

durant els 40, aquells que anaven al 

cinema només podien veure 

pel·lícules propagandístiques del 

Règim o films alemanys i italians 

d'influència feixista. Els programes 

estaven en castellà, i a la mitja part 

d'una projecció, tothom s'havia de 

posar dret i cantar himnes del Règim. 

Afortunadament, a partir de 1944, la 

Coll, que l'estrenaren amb la 

pel·lícula de Marylin Monroe Cómo 
(1) Programa de 
mà de la 
pel·lícula de 
Cecil B. De Mille 
El Mayor 
espectáculo del 
Mundo que 
s'estrenà el 1954 
a Can  Coll.

(2) Perdición de 
Billy Wilder 
s'estrenà al 
Centro el 1947.

(3) El 1945, el 
Cinema Montgrí 
estrenava el film 
d'Alfred 
Hitchcock La 
Sombra de una 
duda.

Imatges de 
l'arxiu de 
programes de 
cinema de Jordi 
Bellapart.
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televisió, optaren per acomodar-

se a casa per veure els films. Això 

provocà, als anys setanta, el declivi 

de les sales de cinema, i a Torroella 

de Montgrí també succeí. La 

primera sala a caure fou la de Can 

Coll, que va tancar el 1962 i es va 

e n d e r r o c a r  e l  1 9 7 3 .  Le s  

actualitzacions tecnològiques del 

Cinema Montgrí l'havien deixat 

desfasada, i després que l'empresa 

Capellà, propietària del Cinema 

Montgr í , adquir ís també el 

Centro, la competència s'havia fet 

molt dura. Uns anys després, el 

1979, va tancar el Centro. 

L'empresa Capellà, quan va veure 

que Can Coll ja havia tancat i que 

era molt difícil que algú volgués 

gestionar aquella altra sala de 

cinema, decidí seguir únicament 

amb la seva. Però els anys 80 foren 

molt durs. L'aparició del vídeo no 

a judà ga i re .  Ve ien t  aque l l  

d e s o l a d o r  p a n o r a m a ,  

l 'Ajuntament de Torroel la i 

l'empresa Capellà van fer un pacte 

intern. En el moment que 

l'empresa Capellà volgués vendre 

el cinema, havia d'informar-ne al 

consistori per veure si el volia 

comprar. El maig de 1985, quan en 

Lluís Capellà, fill del fundador del 

cinema, va veure que la cosa anava 

malament i va voler vendre'l, va 

a l e r t a r  e l s  m e m b r e s  d e  

l'Ajuntament i es van iniciar les 

primeres negociacions per a la 

compra-venda del local. Tot i les 

reticències d'alguns partits polítics, 

la majoria de representants del 

govern va considerar que valia la 

pena fer un esforç per conservar 

l'última sala de cinema que 

quedava a Torroella. Una voluntat 

que també es va veure reflectida 

en els venedors. El senyor Capellà 

i el seu assessor, el senyor Vidal, 

secretari i administrador dels 

cinemes de l'empresa, van fer tot 

el possible per arribar a un acord 

amb l'administració local. En el 

fons, a tots dos, compradors i 

venedors, els movia la mateixa 

sensació de nostàlgia i records. 

Bellapart creu que, tot i que 

l'empresa Capellà havia gestionat 

molts cinemes, el Cinema Montgrí tenia 

alguna cosa especial per a aquella família. 

A més a més, l'experiència del que havia 

passat aquells últims anys a pobles veïns 

com Palafrugell, la Bisbal, Sant Feliu de 

Guíxols i Roses, que havien tancat els 

seus cinemes o els havien reconvertit en 

teatres, i Palamós i Platja d'Aro, que els 

havien transformat en multisales, va 

servir perquè l'Ajuntament de Torroella 

fes un cop de cap. El setembre de 1985 es 

va signar un acord de Ple per comprar el 

Cinema Montgrí.

Gràcies a això, avui encara gaudim d'aquesta 

fàbrica de records entranyables i d'aquest nostre 

edifici tan emblemàtic.

Mostres 
reivindicatives de 

la voluntat popular 
de conservar les 
sales de cinema.
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El periodista Pep Collell, quan el 

consistori torroellenc va quedar-se 

amb el Cinema Montgrí, escrivia a El 

Punt Diari: “L'Ajuntament de 

Torroella de Montgrí ha demostrat, 

al revés de molts altres, una gran 

sensibilitat per aquest tema i ha salvat 

el cinema per al poble. No sé si els 

veïns són conscients del pas 

important que s'ha donat, però amb 

el temps estic segur que se'n sentiran 

orgullosos. I molts pobles voldran, 

algun dia, recuperar un cinema quan 

segurament serà tard”. Jordi 

Bellapart confirma aquestes paraules 

explicant que “hi va haver un 

moment que algunes poblacions van 

voler obrir les portes dels seus antics 

cinemes i es van trobar que la gent 

havia perdut l'hàbit d'anar-hi, o que 

havia optat per anar a altres 

poblacions i que tornar-los a fidelitzar 

costava molt”. Aquí, en canvi, “gràcies a 

la decisió valenta que va prendre el 

consistori el 1985, es va aconseguir que 

el cinema no desaparegués mai i que, 

per tant, la gent seguís anant-hi”. 

L'adquisició del cinema per part de 

l'Ajuntament va suposar que aquest 

romangués tancat durant un mes i 

escaig per millorar la qualitat tècnica de 

la sala, els sistemes de so i de projecció. 

Però quan el 12 d'octubre va tornar a 

obrir, “la resposta de la gent va ser molt 

positiva”, subratlla Bellapart, que 

insisteix que quan l'Ajuntament va 

comprar el cinema, la gent va tornar a 

anar-hi “no d'una forma massiva, però sí 

molt superior a la dels darrers anys de 

l'empresa Capellà”. Bellapart, somriu 

en recordar l'èxit de la primera 

projecció d'aquesta nova etapa, La 

mujer de rojo. La gestió del cinema 

llavors la portava la Junta de Cinema 

del Patronat Municipal, fins que el 

1995, “per apartar el cinema del 

control municipal, l'Ajuntament la va 

cedir directament al Cine-club, 

perquè en tingués cura”, assenyala 

Bellapart, actual secretari de l'entitat. 

Des dels inicis, els responsables van 

esforçar-se perquè els divendres a la 

nit hi seguís havent sessions de cine 

club i els caps de setmana, els 

habituals passis de cinema comercial 

per a un públic infantil i adult.

Els primers anys de gestió, de 1985 a 

1989, el cinema va obtenir una 

mitjana de 23.820 espectadors 

Una audiència mitjana estable, 

any rere any

Per evitar la seva desaparició el 1985, el Cinema Montgrí passà a ser municipal. Després de 

la compra, la Junta del Patronat Municipal se'n feu càrrec, fins que el 1995 se'n 

responsabilitzà ja el Cine-club. Jordi Bellapart, actual secretari del Cine-club torroellenc i 

responsable de la programació comercial del Cinema, destaca positivament l'evolució de la 

sala des que és municipal. Amb una mitjana anual de 24.750 espectadors, actualment 

l'activitat del cinema i la renovació del seu utillatge s'autofinancen sols.

Escriuen
Jordi Bellapart
Sílvia Yxart

Cartells 
significatius 
d'aquests vint-i-
cinc anys de 
cinema 
municipal. Titànic 
encara segueix 
essent la 
pel·lícula amb 
més èxit de 
taquilla a 
Torroella.

Imatges de 
l'arxiu de 
programes de 
cinema de Jordi 
Bellapart.
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El Cine-club va néixer a Torroella el mes de maig de 1976. 
Anteriorment, el grup cultural Esplai, que després es convertiria 
en el Casal del Montgrí, ja havia organitzat sessions de cine club i 
de cine fòrum. Al principi, les projeccions fetes per l'entitat 
tenien més rerefons polític que cinèfil. Es projectaven pel·lícules 
amb títols tals com La batalla de Chile, Johnny cogió su fusil, La 
batalla de Argel, El delito de Maleotti... Però finalment als anys 80, 
el Cine-club va adoptar una nova vessant, com escriu Àngel 
Quintana al Llibre de la Festa Major de 1986 en “Apunts d'un 
hipotètic guió, 10 anys de Cine-Club a Torroella de Montgrí”: 
“Quan la paraula cine-club sembla passada de moda, el Cine-
club torroellenc ha intentat mantenir un equilibri que li ha 
permès continuar el “cine-club” no com a plataforma de debats 
polítics, sinó com a plataforma vàlida per a estimular l'amor al 
cinema donant a conèixer unes quantes peces fonamentals”. 

La renovada etapa del Cine-club portà a la vila una activitat 
frenètica: sessions de cinema al carrer, auto-cine, les Deu hores 
de Terror... El 1983, la Generalitat, fins i tot, li atorgava el Premi 
al millor Cine-club de Catalunya. Jordi Bellapart diu que avui, tot 
i que ja no generen tantes activitats com llavors, el Cine-club 
segueix essent un cine club de referència, tant per la seva 
antiguitat com per la seva continuïtat, feina i afició. Per aquest 
motiu, quan arriba divendres, a les seves sessions hi assisteix 
gent d'arreu i es compta amb una mitjana d'espectadors que sol 
oscil·lar entre les 80 i 100 persones.

El nostre Cine-club, un dels més antics de Catalunya

anuals. I de 1990 a 1995, de 22.300; 

la mitjana d'aquells anys caigué una 

mica perquè el 1992, amb les 

Ol imp iades ,  ba ixà  l a  x i f r a  

d'espectadors a 16.427. De totes 

maneres, Bellapart considera que 

“tenint en compte les pel·lícules que 

es passaren, la mitjana d'aquells anys 

és molt bona”. L'espectador, llavors, 

era un públic infantil i juvenil, nois i 

noies de 14 i 15 anys que encara 

tenien poca cosa a fer i venien a 

veure Solo en casa, Karate Kid, 

Regreso al futuro, Jurassic Parc, El Rey 

León, Aladdin... Tanmateix, al cap de 

poc aquesta circumstància canvià, 

“qui sap si per l'aparició de les 

consoles o perquè començà això les 

descàrregues de pel·lícules per 

internet”; però des de llavors 

Bel lapart  descobr í  un  nou 

espectador, un públic adult que 

encara ara els és fidel. 

Aquest nou espectador, format per 

gent de Torroella de Montgrí, 

Verges, l'Escala i residents de cap de 

setmana, així com la programació 

Una sessió de 
cinema a la fresca 

a Torroella de 
Montgrí

Fotografia 
cedida per: 

CdD Montgrí, 
Illes Medes i 

Baix Ter
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acurada que sempre s'ha fet el mes d'agost, 

el mes més fort quant a espectadors, ha 

aconseguit mantenir la xifra d'espectadors 

anuals. Del 1995 al 2000, la mitjana va ser 

de 26.600, mentre que del 2001 al 2009, 

se situà al voltant dels 24.750 espectadors, 

amb la qual cosa es demostra que, durant 

aquests vint-i-cinc anys de cinema 

municipal, l'audiència ha estat força regular.

Gràcies a això, el finançament de l'activitat 

del cinema s'ha pogut assumir amb els 

propis ingressos de l'activitat (venda 

d'entrades, abonaments i carnets de soci del 

Cine-club). I, incloent-hi la suma dels petits 

superàvits d'algunes temporades, s'ha pogut 

millorar la maquinària del cinema. D'aquesta 

manera, l'Ajuntament només ha hagut 

d'assumir el manteniment del local 

(reformes de la sala, neteja i llum). 

Tot i així, Bellapart és conscient que el temps 

els ha estat favorable. La forma de fer cinema 

fins ara no ha variat gaire. Com expressa, 

“avui encara treballem amb les mateixes 

Vint-i-cinc anys i mirant cap al futur

bobines que manipul·laven els 

germans Lumière. Sí, alguns materials 

han canviat, però l'essència és la 

mateixa, perquè la indústria no ha 

tingut interès a canviar”. Però ¿què li 

depara el futur, al cinema? L'entrada del 

digital a les sales de projecció pot 

suposar canvis importants i, per tant, 

grans despeses a valorar. Sortosament, 

el digital encara està força qüestionat a 

les sales de cinema, ja que “la qualitat 

de la imatge en pantalla de grans 

dimensions no està resolta. Ara bé, el 

dia que això es resolgui, qui no s'apunti 

a aquest carro quedarà fora de curs, 

com ja va passar en alguns cinemes 

amb l'entrada del sonor”. 

Però com diu Bellapart, millor no 

avançar-se als esdeveniments: 

“Aquestes coses ja es veuran; que el 

nostre cinema s'hi adapti o no 

dependrà de la conjuntura del 

moment”. Ara, el que sí es pot 

celebrar són els vint-i-cinc anys més 

de cinema, “vint-i-cinc anys que 

aquest ha estat capaç de sortejar totes 

les dificultats que s'ha trobat pel camí”.



El Cinema 
Montgrí abans de 
reformar-se per 
a projectar 
pel·lícules en 
"cinemascope".

Fotografia 
cedida per: 
CdD Montgrí, 
Illes Medes i 
Baix Ter
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Escriu
Francesc Batlle Lloret
Arquitecte

El Cinema Montgrí va ser concebut 

com un conjunt d'espais d'esbarjo: 

sala de cine i teatre, cafè, sala de 

balls i concerts, jardí i diverses 

dependències complementàries.

L'empresari torroellenc Josep 

Capellà i Rigau, que havia fet 

fortuna a Cuba, va fer construir 

aquest edifici l'any 1925 a la 

cantonada dels carrers Codina i 

Sant Agustí.

Projectat per l'arquitecte Emili Blanch 

i aixecat pel constructor Conrado 

Lloveras, el Cinema es va inaugurar 

per la Festa Major de 1928.

Per adaptar-se al pendent dels carrers 

i del terreny, l'edifici es desenvolupa a 

diferents nivells. Un gran vestíbul 

permet accedir a totes les sales i 

locals i aglutina i relaciona les diverses 

activitats que es realitzen al centre.

La sala de cinema va ser dissenyada 

com un teatre, amb una pantalla 

mòbil instal·lada a la boca de 

l'escenari i unes llotges adossades a 

les parets laterals. L'amfiteatre, de 

dimensions considerables, s'enfila per 

sobre del sostre de la sala de ball fins a 

la cabina de projecció.

Tot l'edifici es va projectar amb 

criteris de funcionalitat i amb 

tècniques constructives avançades, 

utilitzant perfils d'acer en l'estructura. 

Cal destacar l'acurada construcció dels 

sostres, amb bigues i revoltons, i de les 

escales, formades amb voltes a la 

catalana, apetxinades, sense arestes de 

cap mena, utilitzant un sistema que 

demostra el bon ofici dels paletes 

torroellencs.

La sala de ball, que en la darrera 

remodelació va recuperar gairebé el seu 

aspecte original, és un espai admirable 

per la seva composició i decoració.

L'any 1956 es va reformar la sala de 

cinema per a adaptar-la a les 

projecc ions de pel · l ícu les en 

“cinemascope” i així poder competir 

amb el Cine Coll, que disposava d'una 

pantalla “panoràmica”. La reforma, 

dirigida per l'arquitecte Joan Baca, va 

transformar el vell local en un modern 

cinema, dotat d'excel·lents condicions 

d'acústica i visibilitat. Eliminant les 

llotges i sense gaires modificacions en 

l'estructura original de la sala, es va 

crear un dels millors i més confortables 

cinemes de la comarca.

L'exterior de l'edifici, que presenta una 

successió de grans obertures i relleus 

amb elements ornamentals d'estil Art-

Déco i un sòcol de pedra del Montgrí, 

s'integra perfectament en un entorn 

en el qual conviuen construccions de 

diferents èpoques i estils, de 

manera que conforma un centre 

urbà viu i dinàmic.

L'enderroc, en successives etapes, 

d'una part de les cases del carrer 

Codina, al davant del Cinema, va fer 

possible l'aparició d'una placeta que 

realça la importància de l'edifici.

La restauració de les façanes, que es 

va realitzar dins de la campanya de 

rehabi l i tació del nucl i  ant ic 

engegada per l'àrea de patrimoni de 

l'Ajuntament amb el lema “fem més 

bella Torroella”, va retornar a 

l'edifici els colors que havia perdut 

amb el pas del temps.

És una sort i un privilegi per als 

torroellencs poder gaudir d'un 

centre cultural i recreatiu com 

aquest, dignament conservat i 

restaurat i en ple funcionament al 

bell mig de la vila.

L'autor del projecte i director de les 

obres del Cinema Montgrí va ser 

l'arquitecte gironí Emili Blanch i Roig 

(1897-1996).

Blanch, juntament amb un grup 

d'arquitectes del seu temps, va 

L'arquitecte Emili Blanch

L’edifici del Cinema des del punt de vista arquitectónic
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introduir al nostre país l'arquitectura 

racionalista, que ja s'havia consolidat 

a Alemanya i als Estats Units. 

Després del gran esclat del 

modernisme, es recuperava una 

manera de fer assenyada, senzilla i 

funcional utilitzant nous sistemes de 

construcció industrialitzats i nous 

materials com l'acer, el formigó 

armat i les grans superfícies de vidre.

A Catalunya, però, el racionalisme 

es va caracteritzar per un cert 

respecte als materials tradicionals, 

com la pedra o la ceràmica, com 

també als oficis i les tècniques 

artesanals.

L'arquitectura d'Emili Blanch 

s'inscriu dins de l'avantguarda 

racionalista que adopta detalls Art-

Déco, com molt bé es pot apreciar 

a l'edifici del cinema torroellenc.

Blanch va ser arquitecte de la 

Generalitat a Girona i membre de 

l a  Comis s ió  Prov inc i a l  de  

Monuments. Entre les seves obres 

més notables hi ha l'Escola d'Arts i 

Indústria (actual Museu del Suro) de 

Palafrugell (1932), l'Hospital Psiquiàtric 

de Salt (1933), les Escoles Públiques 

de Flaçà (1934), la pròpia casa Blanch, 

actual seu de la Creu Roja a Girona 

(1934), la casa Guillamet, a Figueres 

(1935) i la casa Roig, a Parlavà (1965).

A Torroella, Blanch va fer els projectes 

de la sastreria Vidal i de la pastisseria 

Batlle mentre aixecava l'edifici del 

Cinema Montgrí.

L'activitat d'Emili Blanch a les 

c o m a r q u e s  g i r o n i n e s  e s  v a  

interrompre amb la guerra civil i el 

posterior exili. Els darrers anys de la 

seva vida els va viure a la Pera, en una 

casa aïllada que ell mateix havia 

projectat.

Art-Déco

Entre 1920 i 1940 es desenvolupa un 

m o v i m e n t  e s t i l í s t i c  b a t e j a t  

posteriorment com Art-Déco, que 

abraça l'arquitectura, l'interiorisme, el 

disseny, el mobiliari, el cartellisme, les 

arts gràfiques, la moda, etc. Deu el seu 

nom a l'exposició parisenca “d'Arts 

Décoratifs” del 1925.

A Catalunya, l'Art-Déco es fa 

present entre el modernisme i el 

racional isme. És una síntesi 

d 'e lements avantguard i s tes , 

propers a l'estètica “cubista”, i 

d'elements recuperats d'estils 

primitius, egipcis, grecs, etc. El seu 

repertori de formes més divulgat 

es compon d'esglaonaments, 

ziga-zagues, palmeres, cérvols, 

flors, ocells, cavalls i nois i noies 

estilitzats.

A les comarques gironines, alguns 

detalls Art-Déco ja són presents en 

projectes de Rafael Masó i dels 

seus deixebles. A Torroella, en 

trobem en algunes obres d'aquells 

anys, com la casa Mercader, al 

passeig de Catalunya, la casa 

Sabrià, al passeig de Vicenç Bou, el 

Cinema Montgrí i algunes botigues 

com la sastreria Vidal, la pastisseria 

Batlle, la fleca Vicens (Pijoan), la 

pastisseria Capellà, la camiseria-

sabateria Castells, etc.

A la finca que ocupa el Cinema Montgrí hi havia 
anteriorment una de les cases més nobles de 
Torroella, propietat de Joan Batista Ferrer, cap 
d'una família benestant de Torroella. Aquest era 
un personatge important, ja que havia estat 
senador i president de la Diputació. En morir ell, 
l'immoble fou heretat per la família Murtra (el 
senyor Manel Murtra era fillastre del senyor 
Ferrer). I aquesta la va vendre, dins la dècada dels 
anys vint, a en Josep Capellà.

En un interessant treball publicat al Llibre de la Festa 
Major del 1978, Pelai Negre i Pastell descrivia 
aquest casa del segle XVI, que ell encara recordava.

La casa era de nobles proporcions. S'hi entrava per 
un magnífic pati, en el qual hi havia uns bellíssims 
finestrals i una escala que donava accés al primer pis.

La casa Llobregat es va vendre l'any 1925 per a 
ser enderrocada i en el seu solar s'hi va aixecar el 
Cinema Montgrí, una obra certament beneficiosa 
per a Torroella, però que va ocasionar la 
desaparició d'aquell antic edifici senyorial.

La casa Llobregat

Festival de teatre al Centro
Fotografia extreta del Llibre
de la Festa Major de 1978



Festival de teatre 
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Les altres sales de cinema

El local anomenat Centro Recreativo, popularment conegut com el "Centro", fou durant molts anys el 
cafè dels senyors, el que aplegava la gent socialment més significativa de la vila. Situat on ara hi ha les 
Galeries, aquest local, al darrere, hi tenia una magnífica sala d'espectacles (avui encara se'n conserva 
una part), el Teatre Jou, al que s'accedia pel carrer del Teatre (antigament dit carrer Rull).

El propietari d'aquesta sala d'espectacles era Francesc Jou i Casagran, que la va fer construir el 1872.  
Allà s'hi representaren obres teatrals i manifestacions artístiques i socials de tota mena, fins que es 
convertí també en cinema, no se sap exactament quan, però possiblement a inicis dels anys 20; per 
tant, va ser el primer local important dedicat a aquesta activitat.

L'any 1933, quan ja n'era propietària la família Mercader Mascort, es va renovar el local totalment. A la 
sala s'hi va instal·lar una plataforma mòbil que feia que el sòl de la platea tingués pendent si el local es 
dedicava al teatre o al cinema, i que es posés horitzontal en cas de fer-hi sessions de ball. Tot i així, la 
complexitat que suposava treure i posar les butaques, clavades a terra, va fer que finalment quedés 
com a sala de cinema i, esporàdicament, com a sala de teatre. Aleshores, el nom del local era Cèntric 
Cine i tenia una capacitat per a set-centes persones. En acabar la guerra, va passar a dir-se Centro 
Cine, nom amb què encara avui se'l coneix. Va funcionar fins a la primavera de l'any 1979, quan el cafè 
ja feia uns anys que s'havia tancat, el cinema havia perdut pistonada i l'edifici s'estava deteriorant cada 
cop més. Tot i que es va intentar pactar una compra amb la propietària perquè l'edifici passés a ser 
municipal, tal com s'indica en un escrit del Casal del Montgrí de 1978, pel que sembla finalment no 
s'arribà a cap acord i l'edifici es va vendre per ser convertit, parcialment, en locals comercials.

El Centro Cine
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El Cine-Teatre Coll

 La façana i la sala 
de l'antic Cine-

Teatre Coll.
Fotografies 
cedides per 

Jordi Bellapart

Aquesta sala d'espectacles coneguda com can Coll adoptà el cognom del seu promotor i propietari, 
Pere Coll i Rigau. Fill dels masovers de la Torre Ponsa, amb 14 anys travessà l'Atlàntic i s'enriquí a 
l'Havana fabricant llumins i tabac, entre altres coses. I quan l'any 1893 tornà a la seva vila, adquirí la 
finca del mas Gelabert al terme municipal de Pals i, com a residència particular a Torroella, la finca de la 
família del músic i guitarrista Costa Hugues, que és la que hi havia situada on ara hi ha la Caixa de 
Pensions. Amb poc temps, aconseguí també comprar altres finques d'aquella zona. I quan va tenir 
quasi tota l'illa de cases, les enderrocà, i en l'extens solar resultant aixecà un gran local amb cafè i 
teatre que inaugurà amb el nom de Teatre Coll. La sarsuela La verbena de la paloma donà inici a un 
seguit d'espectacles, cuplés, funcions, sessions de ball, actes polítics i, finalment, cinema. Primer, de 
cinema mut, i com que competia amb el Teatre Jou, a Can Coll s'hi projectaven històries per capítols, 
que es deixaven en punts culminants perquè el públic tornés a anar-hi el diumenge següent.

La història del teatre Coll, com a cinema, va tenir moltes pujades i baixades. L'èxit dels primers anys va 
quedar estroncat amb l'arribada del sonor i no va reeixir fins als anys 50, quan s'hi va instal·lar el 
cinemascop. Tot i així, les males condicions en què havia quedat la sala, en comparació amb la 
modernització de les altres dues, va anar propiciant el seu tancament el 1962. I finalment el 1973, per 
construir-hi els pisos que hi ha ara, es va enderrocar l'edifici. L'any de la demolició, Pere Castells, 
entusiasta historiador torroellenc, va escriure un article al Llibre de la Festa Major per a retre-li un petit 
homenatge, conscient del valor que s'estava perdent: “Mentre les eines demolidores realitzaven el 
seu treball d'enderrocament de l'edifici, a cada pany de paret que s'enrunava i a cada pedra 
sotsmoguda del seu emplaçament semblava, igualment, que fragments pletòrics de records i 
vivències de la història desapareixien empesos per ineluctable designi.” I malgrat que molta gent 
coincideix que no era un edifici d'arquitectura destacable, Castells descriu a l'article que "feia el seu 
efecte i, sobretot, es trobava molt ben situat dins l'estructura urbana de la vila. La part externa més 
imposant, o sigui la façana principal, donava al sector del carrer de Sant Agustí. De certa redundància, 
seguia un pseudo estil modernista-neoclàssic amb una entrada central de portalada rodona on hi 
campejava al damunt el títol de "Teatro Coll", encimbellada per una àmplia balconada, en el flanc de la 
qual dues columnes planes i estriades aguantaven un frontís de punt rodó adornat  amb una 
descriptiva lira. Al bell damunt de la finestra central del balcó, també rodona i amb dues columnes 
laterals, hi figurava el bust d'un tipus de pagès del país, de faccions serenes, cofat amb la típica 
barretina. Segons sembla era l'estampa del vell Martí, el masover de la Torre Ponsa i pare de Pere Coll. 
(…) El teatre tenia una cabuda d'unes dues-centes butaques de platea, i al voltant de les parets hi 
figuraven dues "camerilles", des de prosceni fins al fons de la sala. L'estètica del local estava constituïda 
per unes pintures que l'adornaven, obra original de la ingènua traça del pintor de parets pròpia de 
l'epoca; no hi mancaven unes matrones opulentas, signe de frivolitat degudament morigerada, i 
abundància de detalls ornamentals; constituïa tot plegat un conjunt molt descriptiu de la bona gent 
d'aquell temps, que ho devia trobar encisador."
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El 25 de desembre de 1954 es va inaugurar el "Salón Municipal de Actos", popularment conegut com el 
"Cine Petit". Aquest local encara existex i es troba al pis de dalt de l'antic Convent dels Agustins. Va ser 
adaptat com a sala de cinema i teatre per l'Ajuntament quan era alcalde en Càndido Mundet, tot i que 
en aquella iniciativa hi va tenir molt a veure el rector de la parròquia d'aleshores, el mossèn Josep 
Garrido, i l'Associació catòlica "Amigos del catecismo", que volien que els nens i nenes tinguessin un 
local per veure cinema. Al llibre El nostre cinema, Bellapart explica que aquesta va ser la manera 
d'evitar que els nens anessin a veure les pel·lícules moralment perilloses que es feien a les altres sales. 
Al principi, s'hi passaren films del “Gras i el Prim”, noticiaris del NO-DO i, més endavant, títols com 
Kim de la India, Capitanes intrépidos, El prisionero de Zenda, Sabotaje... Als anys setanta, com la resta de 
cines, va entrar en crisi i, durant un temps, va romandre tancat. Però el 1979, amb l'entrada dels 
ajuntaments democràtics, es va plantejar la reforma i reobertura del Cine Petit. Les sessions de 
cinema van tenir un èxit inesperat, tot i que, el 1986, novament, es va haver de tancar. Actualment, s'hi 
realitzen obres de teatre i concerts de música.

El Cine Petit
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És estrany passejar per municipi i no 
trobar-se amb algun dels 25 operaris 
que formen part de la UOM 
desenvolupant les seves tasques, sigui 
reparant una vorera, tapant un forat a la 
carretera, podant un arbre, netejant els 
embornals, col·locant un banc o un joc 
infantil, només per citar alguns 
exemples. El ventall de tasques que 
porten a terme és molt divers ja que 
s'encarreguen, en sentit genèric, del 
manteniment general de la via pública i 
dels equipaments municipals. La seva 
tasca, doncs, està directament 
relacionada amb la nostra qualitat de 
vida i té una incidència fonamental en 
els petits detalls del dia a dia. Des de 
l ' A j u n t a m e n t  d o n e m  m o l t a  
importància a aquest servei, conscients 
que es tracta d'una eina fonamental per 
al municipi.

Els operaris de la brigada tenen un 
perfil molt polivalent i fan feines de 
paleta, pintura i jardineria. Per fer front 
a les seves tasques de manera eficient, 
l'equip humà s'estructura en diferents 
equips especialitzats d'acord amb les 
funcions que tenen encomanades.

Brigada de Parcs i Jardins 

S'encarrega de la construcció i del 
manteniment dels jardins, les places 
públiques, les jardineres i el 
manteniment de totes les voreres del 
municipi. Porta a terme l'esporgada 
de l'arbrat.

Brigada d'Obres 

S'ocupa del manteniment dels edificis 
municipals, de les places públiques, i del 
manteniment i col·locació del mobiliari 
urbà i dels jocs infantils dels espais 
públics. També s'ocupen de muntar i 
desmuntar els empostissats, de portar 
les taules i cadires per a les festes.

Brigada de Lampisteria

S'encarrega del manteniment dels 
edificis municipals i la via pública, i 
intervé també en les nombroses festes 
que es desenvolupen al llarg de l'any. 
L 'en l lumenat  púb l i c  i  e l  seu  
manteniment, però, depèn d'una 
empresa concessionària.

Brigada de Medi Ambient

S'encarrega de la recuperació dels 
espais naturals, del manteniment dels 

camins rurals, i de la recuperació i 
neteja d'espais degradats.

També disposa d'un mecànic per a 
la reparació de tots els vehicles i 
màqu ines , com també de l 
mobiliari urbà.

Nova nau al polígon industrial

El mes de novembre passat va 
entrar en servei la nova nau de la 
brigada, un equipament que ha 
construït l'Ajuntament al polígon 
industr ia l amb l 'object iu de 
substituir les instal·lacions de 
l 'ant ic escorxador, que són 
insuficients i han d'anar a terra 
perquè estan afectades pel giratori 
que preveu el Pla General a l'accés 
al nucli urbà de Torroella.  L'obra 
ha costat 380.232 euros i s'ha 
finançat íntegrament amb una 
subvenc ió de l Fons Esta ta l 
d'Inversió Local (FEIL)

La brigada municipal,
un gran equip humà al servei del municipi 

La Unitat Operativa de Manteniment (UOM), popularment coneguda com brigada 
municipal, és una peça clau en el dia a dia del nostre municipi. S'encarrega del manteniment 
general de la via pública, de les zones verdes, dels serveis bàsics i desenvolupa importants 
tasques de suport logístic en actes i festes. El seu principal actiu són les persones que 
l'integren, que destaquen pel seu perfil polivalent. De ben segur que de no ser pel seu 
compromís i professionalitat, episodis com la recent nevada o la crisi derivada de la vaga de 
les escombraries del juny de 2008 haguessin estat molt més greus per a la població.



Millorem l'estat ecològic del tram
final del Ter i en potenciem el seu ús públic
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L'espai fluvial del Ter entre la resclosa fins a la Gola està essent objecte de l'actuació més 
important que s'hi fa des de la construcció de les motes fa quaranta anys. Els treballs 
tenen com a objectiu millorar l'estat ecològic de riu, però també pretenen recuperar 
aquest espai per al lleure. El projecte és una iniciativa dels ajuntaments de Torroella de 
Montgrí, Ullà i Gualta, i compta amb el suport econòmic de la Diputació de Girona, l'Obra 
Social de la Caixa i l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA).

La incidència del projecte en el 
territori ja és ben visible perquè 
una de les actuacions més 
rellevants que preveia era la 
retirada de la vegetació que no és 
pròpia a la zona —al·lòctona o 
invasora—, entre la qual es 
troben els canyissars i les acàcies. 
Això ha fet que la llera del riu hagi 
guanyat molt espai i que el curs del 
riu sigui perfectament visible des 
de molt punts on abans quedava 
completament tapat. Tot plegat ha 
servit per dignificar el tram final del 
Ter i fer-lo més atractiu per a les 
persones que en gaudeixen 
c a m i n a n t ,  e n  b i c i c l e t a  o  
contemplant  l'aigua com baixa.

L e s  a c t u a c i o n s  q u e  s ' h i  
d e s e n v o l u p e n  e s  t r o b e n  
contemplades en la Planificació 
dels espais fluvials de les conques 
del Baix Ter, un document 
elaborat per l'ACA, que lliga la 
p r o t e c c i ó  a m b i e n t a l  i  l a  
restauració de zones riberenques 
a m b  l a  d e f e n s a  d a v a n t  

d' inundacions, l 'urbanisme i 
l'ordenació del territori.

Els principals objectius són el de 
recuperar ambientalment la zona, 
m i l l o r a r  h id ràu l i c ament  l a  
desembocadura, recuperar els 
boscos de ribera, eradicar els 
abocaments incontrolats i incrementar 
el valor lùdic de l'espai fluvial.

En el lloc de les plantes invasores es 
plantarà vegetació autòctona, com 
ara verns, àlbers i salzes. Per 
fomentar-ne l'ús públic de la zona, 
es col·locaran plafons informatius, 
miradors, bancs i papereres.  

Actualment, aquest espai forma part 
de la Xarxa Natura 2000 i es troba 
inclòs dins del  Parc Natural del 
Montgrí, les Illes Medes i el Baix Ter.

Els treballs es van encarregar a la 
Fundació Astres, que treballa amb 
discapacitats intel·lectuals, fet que 
també dóna al projecte una vessant 
social. La seva execució es va iniciar el 

mes de març i finalitzarà la tardor de 
2011. El conjunt de la inversió que 
s'hi destinarà és de de 370.000 euros, 
que financen La Caixa (260.000 
euros) i l'ACA (110.000 euros).
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L'Ajuntament restaura el sistema de dunes litorals
de les platges de la Fonollera i el Mas Pinell

L'Ajuntament ha portat a terme una important intervenció per recuperar les dunes 
costaneres de la Fonollera i el mas Pinell, que van  quedar greument afectades pel 
temporal de llevant de Sant Esteve de 2008. L'objectiu era el de restituir les formes 
perdudes a la Fonollera i frenar l'accelerada degradació que pateixen les del Mas Pinell. 
Per aconseguir-ho s’han col·locat tanques naturals de retenció eòlica de la sorra, s’han 
ordenat els accessos i s'han acordonat perimetralment. L'actuació ha estat finançada per 
la Diputació de Girona i ha comptat amb el vistiplau del Departament de Medi Ambient, 
atès que és un àmbit inclòs dins del recent aprovat parc natural.

El projecte de restauració parteix d'un 
estudi de l'evolució del sistema litoral 
des de l'any 1956, abans del boom 
turístic. La diagnosi ha servit per 
constatar l'accelerat procés de 
degradació en què es trobava, fet que 
va motivar la intervenció de 
l 'Ajuntament atenent l ' interès 
mediambiental, però també estètic 
que desenvolupen les dunes en 
aquestes platges. La diagnosi conclou 

que és en el període 2008-2009 quan 
s 'observen els  majors canvis,  
atribuïbles, sobretot, a la manca de 
resposta natural del sistemes envers un 
fenomen extraordinari. 

A partir de l'observació d'imatges de 
1956 i 1957 es constata un equilibri 
geoambiental entre els sistema platja-
duna i les zones humides i agràries 
internes. S'aprecien unes formes 
estables, sense indicis d'erosió i ben 
vegetades. L'any 2008 el sistema 
presenta una acusada fragmentació, 
però el seu estat de conservació, 
malgrat la manca de gestió, no és greu. 
La situació, però, empitjora de forma 
alarmant com a conseqüència dels 
efectes dels temporals de Sant Esteve 
de 2008, especialment a la zona de la 
Fonollera. La llevantada va debilitar les 
dunes i les ventades posteriors van 
agreujar la degradació del sistema. 
L'abril de 2010 es constata que en el 
sector nord han desaparegut de forma 
irreversible totes les morfologies dunars 
i la vegetació associada i que la zona s'ha 
convertit en un camp de deflació que 
afecta de forma regressiva l'estabilitat 
del conjunt. D'altra banda, al mas Pinell 
es va observar l'arribada continuada de 
material de la Fonollera que no havia 
quedat retingut, una acceleració dels 
processos erosius i el retranqueig de la 
línia original respecte el 2008. 

Tot plegat ha estat conseqüència de 
l'impacte excepcional de la llevantada i  
de la manca de regulació de l'ús públic. 
A la zona no existeixen serveis de 
canalització de l'ús públic. Molts 
accessos a la platja es realitzen per 
sobre de les mateixes dunes, utilitzant 
camins consolidats que afavoreixen 
fragmentació i reactivació de processos 
erosius. Les neteges mecàniques i l'ús 
de les dunes com a lloc d'esbarjo han 
d o n a t  l l o c  a  d e s c a l ç a m e n t ,  
desarrelament de vegetació i  
processos erosius. 

Per restaurar els sistema i portar a 
terme una gestió correcte, s’han 
portat a terme diferents actuacions. 
Entre aquestes, es pot destacar la 
c o l · l o c a c i ó  d e  t a n q u e s  
d'interferència eòlica mitjançant la 
disposició de brancatge natural 
provinent del trencament de l'arbrat 
durant la darrera nevada. Es volien 
recuperar les formes perdudes i 
disminuir els processos erosius. 
També s’ha reordenat els serveis 
temporals de la platja, acordonat  
perimetralment les dunes, ordenat 
els accessos i reforçat la senyalització 
informativa.

La importància del sistema de 
dunes

L'ecosistema dunar representa un 
dels darrers testimonis dels 
ambients litorals sorrencs de caire 
natural de les nostres costes. Es 
tracta d'ambients que conformen 
paisatges altament representatius 
del nostre litoral primitiu, per tant, 
de com eren les nostres costes 
p r è v i a m e n t  a  q u e  f o s s i n  
intensament transformades pel 
desenvolupament urbanístic de les 
últimes dècades. Són ambients 
fràgils que avui dia es troben 
perillosament amenaçats.

Cal tenir en compte la importància 
que té preservar aquests ambients, 
no tan sols per conservar la seva 
bellesa i salvar-los de la desaparició, 
sinó també per les funcions que 
desenvolupen en la protecció i 
conservació de les platges i en 
l'apantallament i suavització dels 
vents i aerosols marins. Els cordons 
dunars litorals protegeixen de 
l 'erosió el front costaner i  
estabilitzen el seu perfil, atenuant 
doncs  l ' a cc ió  e ros i va  de l s  
temporals.



El Museu de la Mediterrània ens apropa amb
una gran exposició al fascinant món de la veu

El Museu de la Mediterrània va inaugurar el dissabte 27 de març l'exposició Veus de la 
Mediterrània, la major producció que ha portat a terme fins ara. Es tracta d'un ambiciós 
treball que mostra, per primera vegada, un estudi aprofundit de la veu —un dels 
patrimonis immaterials més importants de la Humanitat— com a element de 
comunicació entre els pobles de la Mediterrània Occidental. Aquesta singular 
exposició, que es podrà visitar fins el 8 de desembre, ha estat comissariada pel doctor en 
etnomusicologia Jaume Ayats, un dels principals especialistes en música d'arrel 
mediterrània, i coordinada pel músic Joaquim Rabaseda. El projecte ha comptat amb el 
suport del Centre de Promoció de la Cultura Popular i Tradicional Catalana del 
Departament de Cultura i Mitjans de Comunicació.

La mostra està basada en una sèrie 

d'enregistraments audiovisuals que 

són el resultat d'un laboriós treball de 

camp inèdit i actual, realitzat entre 

l'agost del 2008 i l'octubre del 

2009—. Aquests documentals es 

poden gaudir amb tota la seva força, 

gràcies al format d'alta definició.

L'exposició ens ensenya com cada 

cultura té moltes veus i cada persona 

moltes maneres de dir, de parlar i de 

cantar. A les ribes i a les illes de la 

Mediterrània hi ressonen una munió 

d'exemples vocals que construeixen 

cada situació, cada moment de 

quotidianitat o d'emoció compartida.  

Més enllà de les llengües i dels 

accents, parlar, cantar, xisclar o plorar, 

tot plegat conforma un arc continuat 

de coloracions sonores. La varietat 

sonora és notable, però a cada 

indret, per molt lluny que sigui, 

retrobem el record de veus 

conegudes. 

«El gran repte era crear una exposició 

a partir d'un element del qual no 

tenim cap objecte que mostrar», 

explica el comissari de l'exposició, 

l'etnomusicòleg Jaume Ayats, que 

juntament amb Joaquim Rabaseda ha 

sabut crear, a partir d'un patrimoni 

immaterial com ara les veus de la 

Mediterrània occidental,  una 

exposició que explica amb els mínims 

textos i molts elements audiovisuals i 

interactius la rica realitat lingüística i 

sonora d'aquest gran espai cultural, 

històricament molt interconnectat, 

on actualment conviuen nou llengües 

de dues famílies lingüístiques: 

l'afroasiàtica (àrab i amazic) i la 

indoeuropea (castellà, català, cors, 

francès, italià, occità i sard). 

Curiosament, en els fulletons editats 

per anunciar l'exposició, amb format 

de col·lecció de postals desplegable, 

hi apareix una desena llengua: el llatí, 

que a més de ser la mare de les 

llengües del segon grup, és encara 

llengua oficial al Vaticà.

L'exposició ja es va poder veure en 

un primer tast a la Fira Mediterrània 

de Manresa, la tardor passada, on la 

van veure unes 6.000 persones.

Àmbits expositius

La mostra està estructurada en 

diferents àmbits: «La veu, un artifici 

humà» i «Les llengües, el territori» 

emmarquen  l e s  t è cn i que s  

d'expressió vocal i l'entorn geogràfic 

i social. «Les veus per a la 

comunitat» i «La veu per a l'altre« 

presenten dues vessants de la 

comunicació compartida: l'espai 

ritual i el diàleg interpersonal. Per 

acabar, «L'espai de les veus» 

submergeix el visitant en cinc 

situacions sonores suggestives.

Les deu llengües parlades amb 

continuïtat territorial al Mediterrani 

proper –unes derivades del llatí i les 

altres de la família afroasiàtica– han 

intercanviat durant segles gestos i 

entonacions, fonemes i mots, 

mentre els cants manllevaven 

melodies i timbres.

L'exposició fa realitat el somni del 

Museu de la Mediterrània de 

generar un projecte de treball capaç 

de mostrar la riquesa i la diversitat de 

l'espai mediterrani. Es tracta només 

d'un punt d'inici, una porta que 

volem deixar ben oberta i on circuli 

la saba del coneixement, del diàleg i 

de l'entesa dels pobles que 

compartim un paisatge i una cultura 

f ru i t  d ' unes  re l ac ions  ma i  

ininterrompudes.
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El turisme actiu s'ha convertit en un 

dels principals recursos i reclams de la 

nostra oferta. El visitant és cada cop 

més exigent i busca activitats que li 

permetin ampliar el seu ventall de 

possibilitats de lleure, de manera que 

per ser una destinació turística 

capdavantera, cal posar en marxa 

p r o d u c t e s  d e  q u a l i t a t  q u e  

complementin l'oferta tradicional de 

sol i platja. Al nostre municipi fa molts 

El senderisme, el cicloturisme i la BTT
guanyen terreny i usuaris en l'oferta de turisme actiu

Les xarxes de senderisme, cicloturisme i BTT del nostre municipi s'han consolidat com un 
dels productes de l'oferta turística local més ben valorats pels nostres visitants. La 
singularitat del territori, la seva riquesa patrimonial i natural, conjuntament amb una 
oferta complementària de serveis de qualitat, els ha convertit en elements que per sí sols 
tenen una gran capacitat d'atracció turística. 

anys que ho tenim clar, i és per això que 

hi destinem molt recursos. Bona part 

d'aquest esforç se centra a posar en 

valor el territori i el valuós patrimoni 

cultural de què disposem. 

En aquest sentit, les xarxes de 

senderisme, cicloturisme i BTT s'han 

configurat com un dels productes amb 

més bona valoració. Aquests productes 

conjuguen esport i cultura, la qual cosa 

ens aporta un tipus de visitant 

sensibilitzat en la preservació i 

posada en valor d'aquest patrimoni. 

És doncs, un turista que si se sent 

satisfet, recomana el producte i, 

sovint, repeteix l'estada. 

Des de l'Ajuntament, a més, també 

pensem que és un bon recurs al servei 

de la població local, per bé que moltes 

vegades pugui semblar desconegut.



En aquests moments, des de l'àrea de Turisme s'està treballant en la implementació d'un nou producte vinculat al turisme 
actiu que consisteix a oferir als interessats la possibilitat de seguir alguna de les rutes de BTT, senderisme i cicloturisme 
mitjançant l'ajut d'un aparell PDA-GPS. L'Oficina de Turisme disposarà en breu de 10 aparells que els usuaris podran 
llogar. Estaran equipats amb un programari específic per a poder interpretar rutes i itineraris, visualitzar mapes topogràfics 
i localitzar elements puntuals sobre el territori. A més dels itineraris a la PDA s'introduiran petits texts explicatius sobre els 
elements patrimonials i d'interès natural que es situen i ens podem trobar al llarg dels itineraris. Complementa tota 
aquesta informació un seguit de fotografies també introduïdes a la PDA. La introducció d'una PDA als recorreguts pot 
incentivar la pràctica en família, ja que és un aparell que motiva a la descoberta i que la generació actual més jove domina.
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Pel nostre municipi passen 2 de les 21 rutes que formen part de la Xarxa de 
BTT del Baix Empordà. Una recorre el Montgrí i l'altra la plana, la qual cosa 
permet gaudir de tots els al·licients per practicar el seu esport en un entorn de 
gran bellesa i varietat orogràfica.

BTT

Ruta 1

Surt des de l'IES Montgrí (Ronda Pau Casals), 
acumula 374 metres de desnivell i té més de 20 
km de recorregut. Forma una gran volta per tot 
el massís del Montgrí amb amplíssimes 
panoràmiques de l'Empordà, la costa i les illes 
Medes. (Està marcada amb el número 41 de la 
Xarxa de BTT del Baix Empordà).

Ruta 2

Surt des de la Font de Santa Anna, 
acumula 254 metres de desnivell i té 
14,30 km. El recorregut enllaça l'Estartit i 
Torroella pels peus del Montplà.  El tram 
final és una mica tècnic. (Està marcada 
amb el número 42 de la Xarxa de BTT del 
Baix Empordà)

Senderisme 

El treball de recuperació de determinats senders ha permès que en l'actualitat disposem de 40,5 quilòmetres de rutes 
perfectament senyalitzades (l'11 % de la xarxa total de la comarcal). El senderisme, doncs, està prenent cada cop més 
rellevància en el conjunt de l'oferta de turisme actiu i permet donar a conèixer els principals atractius del nostre municipi 
trepitjant el territori. 

17.487
16.062
2.385
2.045
6.090
2.650
5.354
2.833

PR-C 109
GR-92
Sender Local de Sant Caterina
Sender Local de les Dunes
Sender Local Camí vell de Torroella
Sender Local de Roca Maura
Sender Local de Cala Pedrosa
Sender Local de Cala Calella-el Falaguer

SENDER QUILOMETRATGE (metres)

TOTAL
40.450 m

Cicloturisme

Una de les rutes de la xarxa de cicloturisme 
del Baix Empordà permet conèixer tots i 
cadascun dels valors patrimonials del Baix 
Ter. Recorre la part baixa del riu, que al llarg 
del temps ha generat espais d'un gran valor 
ambiental, avui en dia protegits per les 
diferents administracions. Circular en 
bicicleta pels espais naturals de la Gola, la 
Pletera o el Ter Vell dóna una perspectiva de 
la vegetació litoral i la fauna pròpies de les 
zones maritimoterrestres. La ruta 
transcorre per una zona molt planera, cosa 
que la fa apte per a tot tipus de persones.
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Segons el cens, el nostre municipi té 
actualment uns 11.500 habitants, 
dels quals uns 3.000 —el 26 %— té 
entre 16 i 35 anys. El joves, doncs, 
representen un sec tor mol t 
important i aquesta realitat ha de ser 
tinguda en compte per tal d'atendre 
les seves necessitats i fomentar-ne la 
cohesió social. La situació del jovent 
és polièdrica: hi ha que viuen amb els 
pares, d'altres amb la parella, d'altres 
sols; els uns tenen fills els altres no, 
uns treballen, els altres estan aturats; 
els uns estudien, els altres no. Això fa 
que les necessitats siguin diverses i 
que les actuacions s'hagin d'abordar 
des de molts àmbits diferents, cosa 
que representa un gran repte.

Per definir-les i estructurar-les de la 
millor manera possible, l'Ajuntament 
disposa d'un Pla Local de Joventut. La 
seva posada en marxa es va iniciar el 
2000 i té una vigència de quatre anys, 
de manera que actualment estem 

desplegant el que correspon a la 
quadrienni 2008-2011. El document 
està emmarcat en el Pla Nacional de 
Joventut de Catalunya que promou 
les polítiques de joventut de la 
Generalitat i dels diferents municipis 
que s'hi adhereixen.
  

Conèixer la realitat dels joves

Per el·laborar el pla es va fer un estudi 
de la realitat dels joves —a nivell 
quantitatiu i qualitatiu—, preguntant-
nos què els passa als joves del poble i 
una visualització sobre què es fa pels 
j o v e s  d e s  d e  l e s  d i f e r e n t s  
administracions públiques i la base 
social. L'anàlisi s'ha fet tenint en 
compte els diferents eixos que es 
contemplen des del Pla Nacional de 
Joventut de Catalunya i amb la suma 
d'aquestes dues parts s'ha pogut 
elaborar el diagnòstic. La segona part, 
tenint en compte el diagnòstic, és el 

disseny del Pla que no és més que 
el desenvolupament dels eixos, 
amb els objectius, els programes, 
la temporalització, l'avaluació i el 
pressupost. La tercera part 
contempla el model d'avaluació 
que es tindrà en compte a l'hora 
d'implementar els programes. 

Les actuacions que es proposen 
p e r  a q u e s t  q u a d r i e n n i  e s  
divideixen en dues grans línies: 
emancipació i  participació. El 
desenvolupament de les polítiques 
que es proposen no serien 
possibles si no s'adopta un grau 
rellevant de transversalitat amb el 
conjunt d'altres àrees municipals, 
tan pel que fa a la seva viabilitat 
econòmica, com pel que fa a les 
seves opcions reals d'eficiència i 
eficàcia, passant també per la seva 
coherència tècnica. 

L'Ajuntament, molt a prop dels joves

Els joves són, probablement, els qui més estan patint les transformacions accelerades de la 
societat i els efectes de la crisi econòmica actual. Problemàtiques com l'accés a l'habitatge 
o l'atur afecten de ple un jovent, d'altra banda, més preparat que mai, però amb dificultats 
per desenvolupar-se amb plenitud. Des de l'Ajuntament destinem molts recursos a fer-los 
costat. Les diferents actuacions es canalitzen a través del Pla Local de Joventut. 
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El projecte d'activitats que 
proposa el PLJ

En el marc del Pla Local de 
Joventut elaborem bianualment 
un projecte d'activitats que 
concreta de manera més 
específica aquells objectius que 
volem assolir. Recentment hem 
aprovat el que regirà durant el 
període 2010-2011 i s'incidirà en 
aspectes relatius a:

Treball:

Cal facilitar i donar suport als joves 
en el seu accés al món laboral.

Treball / Educació:

Cal treballar per disminuir el fracàs 
escolar i oferir projectes que facin 
partícips a les empreses en 
l'educació i la formació dels joves.

Educació:

Cal adequar propostes formatives 
a les necessitats dels joves i a la 
real itat socio-econòmica de 
l'entorn.

Salut:

Cal promoure estils de vida i 
conductes saludables.

Cultura / lleure:

Cal facilitar l'accés a la cultura i fer 
par t i c ipa r  a l s  joves  de l a  
programació d'espais d'oci i cultura.

Associacionisme:

Cal impulsar i donar suport a 
l'associacionisme juvenil i a la 
participació dels joves

Interlocució:

Cal consolidar un Consell de Joves 
que juntament amb el Punt Klau, siguin 
el centre neuràlgic de les propostes, 
les activitats i la participació dels joves.

Actuacions concretes a desenvolupar 2010-2011

Taula de Joves (Espai de participació amb els joves per la dinamització de les 

polítiques de joventut i organització d'activitats. Ha de ser l'embrió del futur 

Consell de Joves, un òrgan participatiu que servirà per canalitzar les inquietuds 

del jovent a través dels seus representants.)

Punt Jove de Salut (Conveni amb l'ACAS per l'assessorament personalitzat en 

temes de salut i tallers organitzats a l'IES Montgrí, Escola Adults, etc.)

Formació: Organització de cursos de monitors i premonitoris, en col·laboració 

amb l'IES Montgrí i l'Àrea d'Educació en els projectes de UEC i Pla Singular.

Lleure: Organització dels casals d'estiu i col·laboració amb entitats com La 

Xarranka per espais de lleure juvenil.

Club de la Feina (Col·laboració amb l'Àrea de Promoció Econòmica i el 

Consell Comarcal del Baix Empordà per promoure aquest servei.)

NEI (Noves estratègies d'inserció laboral per a joves conveniat amb Càrites)

Art Juliu (Projecte d'art jove al Museu de la Mediterrània. Conveniat amb la 

Secretaria de Joventut) 

Concerts joves a La Sala

Barrakes de Festa Major
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Fem realitat els projectes necessaris per al municipi

Poc podíem pensar a finals de 2006 i principis de 2007, quan 
plantejàvem el programa electoral, que tres anys després estaríem 
enmig d'una crisi econòmica global sense precedents. Centenars de 
famílies de casa nostra ho estan passant molt malament i l'atur al país, 
agreujat per la crisi de la construcció, es troba en unes cotes altíssimes 
que no s'havien vist des de feia anys. Aquest mal moment econòmic 
també està afectant les administracions públiques, que estan tirant 
endavant mesures de reducció del dèficit públic, algunes de les quals 
podríem discutir llargament. 

L'Ajuntament també està patint aquest mal moment i els ingressos 
derivats de la construcció han minvat significativament, cosa que ha 
fet que els pressupostos s'hagin de fer pràcticament amb un milió 
d'euros menys en ingressos. Això, unit al descens de les subvencions, 
ens ha obligat a retallar-los i a practicar una contenció en la despesa, 
sense que els serveis públics hagin minvat en qualitat.

Tot i la difícil situació, durant aquesta legislatura podem fer inversions 
ja que l'Ajuntament té l'endeutament controlat i per sota del 
percentatge que exigeix la Generalitat. Això possibilita el fet de 
plantejar inversions en equipaments i obres públiques que són 
necessàries per al futur. Si a més hi afegim les inversions que s'han 
pogut fer amb els fons locals de l'Estat, podem dir que ha estat la 
legislatura amb més inversió des de la instauració de la democràcia.

Alguns d'aquests equipaments ja són una realitat. És el cas del tanatori, 
un projecte llarg i feixuc, adjudicat la legislatura passada, però que 
presentava unes carències difícils de solucionar que han fet endarrerir 
la seva posada en marxa. 

També es pot veure com les obres de l'Espai Ter, edifici al servei de la 
cultura, la música i el desenvolupament local, van avançant. S'està 
construint la primera fase i durant l'estiu se n'adjudicarà la segona. 
Quan les dues fases estiguin fetes, l'equipament estarà operatiu per a 
múltiples activitats. Haurem d'esperar les ajudes del Pla 
d'equipaments culturals de la Generalitat per poder realitzar una 
tercera fase i equipar-lo amb tots els elements necessaris per tenir un 
equipament de primer ordre.

Al carrer de l'Hospital, on abans hi havia Can Mach, s'hi està 
construint un edifici on s'ubicarà l'arxiu municipal i altres dependències 
de l'Ajuntament. Aquest projecte és necessari per dipositar-hi el 
nostre arxiu històric, d'importància notable, i també la documentació 
que genera l'Ajuntament. També s'hi ubicaran altres dependències 
municipals que ara ocupen altres immobles de lloguer. 

Podríem parlar de més projectes que comencen a ser una realitat. La 
segona i tercera fase de reurbanització de carrers al centre de l'Estartit 
ja pràcticament està finalitzada i ha permès continuar amb la política 
de posar ordre, embellir i convertir en zona de vianants diferents 
espais del centre.

A curt termini estem preparant altres projectes que seran realitat a 
finals d'aquest any i principis del que ve. Remodelarem la plaça dels 
Dolors de Torroella per transformar-la en zona de vianants i 
redistribuir-hi la circulació. La vorera que hi ha davant la llar de jubilats 
es farà més ampla per afavorir els vianants que vinguin de la plaça 
d'Espanya i vulguin incorporar-se al nucli antic. També tenim a punt el 
projecte d'enjardinament i redistribució de l'aparcament de la plaça 
del Lledoner, que s'ha de complementar amb la construcció d'una 
parada d'autobusos.

En resum, malgrat la delicada situació econòmica que vivim l'equip de 
govern i els regidors i regidores d'UPM, estem complint amb el 
programa electoral amb el qual ens vam presentar. A un any de 
finalitzar la legislatura ja comencen a ser realitat aquells projectes 
pensats, ideats i començats en els primers mesos de mandat. I tot 
això és possible gràcies a un govern on el grup d'UPM té 
representació majoritària i que és sensible amb el futur del nostre 
municipi, que coneix les necessitats dels ciutadans i ciutadanes i que 
treballa pel benestar de tothom. 

UPM

Un  municipi amb valor afegit

El pes del sector turístic en l'economia municipal ha estat 
molt rellevant des del seu desenvolupament a la dècada 
dels anys seixanta. Tot i que és innegable la seva aportació 
al progrés econòmic que va representar per a moltes 
famílies, el model turístic imperant, de masses, va 
comportar uns efectes negatius al nostre territori, 
exemplificat per algunes de les actuacions urbanístiques. 
Es pot dir que aquell model estava condemnat a 
autodestruir-se i posava en perill el progrés econòmic de 
Torroella i l'Estartit. 

Des d'Esquerra Republicana de Catalunya érem 
conscients dels efectes negatius que comportava i que 
calia plantejar solucions per revertir la situació si no volíem 
enfrontar-nos amb un futur més aviat fosc. Per això vam 
apostar per reorientar el turisme cap a un model familiar i 
sostenible, entès aquest últim com el que es planifica i 
gestiona de manera que no causi problemes ambientals i 
socioculturals, que tingui cura dels recursos ambientals i 
culturals i els conservi per al seu ús continuat en el futur i 
reportin beneficis que es puguin repartir equitativament 
entre tota la societat.

El passat 13 de maig, el Parlament de Catalunya va aprovar 
la Llei de declaració del Parc Natural del Montgrí, les Illes 
Medes i el Baix Ter. Per nosaltres és una molt bona notícia, 
ja que suposa un gran pas endavant, fins i tot podríem dir 
que és un punt d'inflexió, per implantar un model de 
turisme sostenible que creiem amb moltes virtuts. Hem 
de ser conscients que la declaració suposa un valor afegit 
per a la promoció i conservació del nostre territori i suposa 
garantir el progrés econòmic de Torroella i l'Estartit a 
través d'utilitzar el nostre envejable patrimoni natural i 
cultural com a potent reclam turístic.

El parc natural no és res més que una eina per posar ordre 
a l'ús i la conservació d'aquest patrimoni (el massís del 
Montgrí, les illes Medes, el Ter Vell, la desembocadura del 
Ter...), i posar ordre no vol dir que tot està prohibit, ni de 
bon tros, sinó que vol dir que hi haurà unes normes que 
permetran protegir i conservar el nostre patrimoni natural 
i paisatgístic, i que ho comptabilitzaran amb els 
aprofitaments i les activitats econòmiques que ja s'hi 
porten a terme.

Així doncs, per a Esquerra Republicana de Catalunya la 
declaració de parc natural suposa una satisfacció, sobretot 
pel fet de garantir que el nostre municipi continuarà vivint 
en gran manera del turisme. A més, creiem que, 
especialment en aquesta època de crisi econòmica, és una 
notícia excel·lent que obre un gran ventall d'oportunitats 
de negoci i, conseqüentment, que dinamitzarà la nostra 
economia local.    

ERC
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Per què hem plegat i altres contes

L'Estartit Independent (LEI) ha plegat del govern municipal 
i ha deixat de donar suport a UPM i ERC. Com molt bé sap 
tothom, LEI no va votar Joan Margall (UPM) com a alcalde i 
el dia de les votacions es va abstenir. Un cop format el 
govern d'UPM i ERC, se'ns va convidar a entrar-hi ja que 
no hi havia cap regidor de l'Estartit en el nou govern i per 
continuar treballant amb dos temes importants per al 
poble de l'Estartit: 

1. Continuar les inversions a l'Estartit. 

2. Tramitar l'Entitat Municipal Descentralitzada (EMD).

És per això que es va firmar un acord entre les tres 
formacions polítiques. A l'equador de la legislatura hi va 
haver el canvi d'alcalde i com a regidors del govern vàrem 
votar sí a l'actual alcalde, el Sr. Josep Maria Rufí (ERC). Però 
va ser en aquest moment quan varen començar les 
tensions, que es varen manifestar en la nostra votació 
negativa en els pressupostos municipals, ja que s'estava 
incomplint el pacte firmat (continuar les inversions a 
l'Estartit). 

Això va anar paral·lelament a la negativa de l'actual alcalde, 
el Sr. Rufí, de no tramitar l'EMD. Per això, des de LEI es va 
presentar una moció al ple per veure les intencions d'UPM 
i ERC, fins aquell moment socis en el govern. LEI i CIU 
varen votar sí a la moció de tramitar l'EMD, i UPM i ERC 
varen votar no a la tramitació de l'EMD. Per tant, essent 
coherents amb el nostre compromís amb el poble de 
l'Estartit i amb el govern municipal, i fruit de l'incompliment 
i del trencament del pacte firmat pels senyors Margall i Rufí, 
els regidors del grup municipal de LEI vàrem presentar la 
nostra renúncia a continuar amb uns socis que no 
complien un pacte firmat. 

Altres contes 

Què ha passat des que LEI ha plegat del govern? Segons a 
qui es pregunti. Si se li pregunta a l'alcalde, dirà que tot va 
bé, millor que mai, ara que els regidors de LEI han marxat 
del govern. Però la realitat és una altra. El malestar que hi 
ha al carrer, especialment al poble de l'Estartit, és 
important. Un tema que era al programa electoral de tots 
els partits que es presentaven a les eleccions ha estat 
manipulat per UPM i ERC per enfrontar els pobles de 
l'Estartit i Torroella. 

És vergonyós que dos partits, UPM i ERC, que volen la 
independència de Catalunya no vulguin l'autonomia 
política i administrativa del poble de l'Estartit. No ens 
mereixem uns alcaldes com aquests, perquè és indecent 
que amb el sou que cobren només treballin per a una part 
dels veïns del municipi. 

LEI

Un equip de govern que no escolta 

Quan fa tres anys vàrem iniciar el mandat, i un cop consumat el 
pacte de govern entre ERC i UPM, des del grup municipal de CiU 
vàrem oferir la nostra col·laboració i capacitat de treball tant per 
aportar idees, opinions, punts de vista i experiència de govern. En 
definitiva, per treballar pel nostre poble i la nostra gent, 
evidentment, des d'on havíem quedat relegats, a l'oposició, però 
sempre en favor del nostre municipi.

L'equip de govern en cap moment no ha acceptat aquest oferiment 
nostre ni col·laboració. En tot moment ha anat a la seva sense 
escoltar ningú i sempre amb el mateix argument: “Feu demagògia.”

Tot i el rebuig al nostre oferiment, hem continuat  treballant, hem 
evidenciat i denunciat el que considerem que no és correcte. Entre 
molts dels temes que estan en boca de tothom, el de fer carrers de 
l'Estartit en uns moments de crisi com els que ens trobem 
immersos, amb unes diferències de costos abismals amb els de la 
primera fase. Ens hem queixat d'adaptar el Pla General 
d'Ordenació Urbana només als interessos de l'Ajuntament. Hem 
evidenciat  l'increment de despesa que han comportat el sous de 
l'equip de govern: recordem que tot i el que predicaven, un cop 
varen poder decidir, se'ls varen apujar un 10% amb un sobrecost 
de quasi 600.000 euros. Ens hem queixat de l'afany recaptatori de 
les zones blaves. Hem evidenciat el seguidisme polític amb la 
creació del parc natural. Quan tots alcaldes dels pobles veïns es 
posicionaven per defensar a sang i espasa els interessos dels seus 
respectius municipis, els d'aquí a tot deien que sí, sense més. 
Finalment ens hem quedat amb un pam de nas, ja que les 
inversions, infraestructures i el mateix parc s'ha fet en contra 
nostre, quan nosaltres aportem més del 50% del territori. 

Ens hem queixat del nyap de la plaça dels Dolors, on s'eliminen deu 
llocs d'estacionament. En aquest cas, com en tants d'altres, l'equip 
de govern no ha escoltat ni l'oposició ni les 463 firmes de veïns que 
s'han presentat a l'Ajuntament. Ens hem queixat de l'Espai Ter, sala 
polivalent en construcció, amb un cost final de més de sis milions 
d'euros i uns costos de manteniment posteriors totalment 
desorbitats i insostenibles per a un municipi com el nostre, i més en 
la conjuntura que ve. En un moment que totes les administracions 
recomanen austeritat i contenció, doncs bé, aquí endeguem una 
obra d'aquesta envergadura sense encomanar-nos a ningú. 

Hem criticat l'adjudicació de la immensa majoria d'obres del primer 
Pla Zapatero a empreses de fora del nostre municipi. Sembla que 
per a l'equip de govern, aquí, no tinguem atur.

Els dos alcaldes, perquè per molt que els pesi és així, no ens han 
escoltat mai. L'única resposta que tenen a les nostres 
consideracions és “vostès fan demagògia”. En realitat, i així ho hem 
demostrat, el grup de CiU el que volem és fer una crítica 
constructiva en benefici del municipi. La demagògia la deixem per 
als polítics o per als que intenten fer-se un lloc a la política. El que 
intentem és treballar per i en bé del municipi, sense complexos, 
sense pors pel què diran. Però per això cal saber escoltar les 
inquietuds del nostres veïns i veïnes, per això cal ser capaç d'aturar-
se un moment i escoltar l'opinió de tothom, per això cal, en 
definitiva i clarament, ésser capaç d'escoltar, de valorar la part 
positiva de qualsevol crítica, de ser l'equip de govern de tots.

Tot plegat deixa un mal regust de boca, perquè les coses no es fan 
així. És una qüestió de conviccions, però també de manera de ser. 
L'Ajuntament ha d'estar obert a tothom i treballar a favor de la seva 
gent i del territori, amb la participació i col·laboració de tots, i així ho 
entenem des del nostre grup municipal i ho hem demostrat tant 
des del govern la legislatura passada, com aquesta des de l'oposició.  

CIU



La gran nevada del 8 de març

La nevada del 8 de març passarà a la 

història com una de les últimes grans 

nevades del nostre país. La darrera 

d'aquestes dimensions, amb gruixos 

de neu de 30-50 cm, va ser la de 

1985. Alguns també van fer al·lusió a 

la de 1962. Tanmateix, la del 8 de 

març ja té nom propi i serà recordada 

igual que els seus referents.  A més, 

l'era digital i d'Internet ha deixat grans 

registres del succés. Les imatges que 

veieu a continuació són una selecció 

de fotografies preses per torroellencs 

i estartidencs.
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Fotografies 

cedides

per Marta Vilella, 

Quim Riera, 

Marta Sánchez, 

Plàcid Parals, 

Joaquima Darder, 

Josep Pasqual, 

Carme Gironès, 

Marisa Salís, 

Anna Garcia,

Xavier Sabrià, 

Mariona Casas, 

Roser Cruset,

Ma Carme Coll,

Sílvia Yxart



Cinema Montgrí, 25 anys
recull d’imatges

Cartell de Cinema Paradiso La vida privada de Enrique VIII

 Can Coll / Plaça del Dolors

 Rialles al Cine Petit

Pintures del sostre de Can Coll

Fotografies cedides pel
CdD Montgrí, Illes Medes i Baix Ter

Programes de cinema
de l'Arxiu de Jordi Bellapart

 Debat Costa Brava

 Nens al Cinema Montgrí

 Un americano en Paris / Centro Cine  El Conde de Montecristo / Cinema Montgrí  Programa / Cine Club  Primera pel·lícula en Cinemascope 



Col·labora:
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